
PIANO, XALQ MUSIQISI, VOKAL IFAÇILIĞI VƏ ORQAN

Arzularının arxasınca gözüyumulu gedir. Onun 
ən böyük prinsipi geriyə baxmamaq, lazım 

olsa, arxadakı körpüləri yandıra bilmək və risk 
etməkdən qorxmamaqdır. Elə bu prinsipləri 
onu Norveçdə mədəniyyətlərarası körpülər 

quran  sənətkar kimi tanıdır. 
Müsahibimiz Azərbaycan Prezidentinin və 

Norveçin İngar Doubloug fondunun 
təqaüdçüsü, milli və beynəlxalq 

müsabiqələr laureatı, hazırda Norveçdə 
orqan ifaçısı kimi fəaliyyət göstərən 

Nigar Qəhrəmanovadır.
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Minimum 
əməkhaqqının 
artırılması məsələsi 
gündəmdədir. Hazırda 
bu məbləğ 345 
manatdır. Ekspertlərin 
fikrincə, bu məsələdə 
diqqət yetirilməsi 
vacib olan kritik 
məqamlar var. 

15 FAIZLIK 
ARTIM 
GÖZLƏNTISI 

SƏHİFƏ 2-də SƏHİFƏ 2-də

SƏHİFƏ 12-də

SƏHİFƏ 8-9-daSƏHİFƏ 4-də

Azərbaycan suverenliyimizi təhdid 
edən çağırışların formalaşmasının 
əsas səbəbkarlarını tanıyır. Buraya 
bir tərəfdən sülh prosesinin 
sürətlənməsində maraqlı 
görünməyə çalışan Vaşinqton, 
ermənipərəst mövqeyi ilə ad 
çıxarmış Fransa, son illərdə Parisin 
ruporuna çevrilən Brüssel daxildir.

İşğal dövründə sülh 
danışıqlarından müxtəlif 
bəhanələrlə boyun qaçıran İrəvan 
indi də revanşizm iddiaları ilə 
yaşayır. Ermənistan rəhbərliyi 
bağlı qapılar arxasında 
Azərbaycana qarşı növbəti 
məkrli planların konturlarını 
cızır.

AZƏRBAYCAN SƏBƏBKARLARI TANIYIR

BAĞLI QAPILAR ARXASINDAKI PLANLAR

Azərbaycan Ermənistanın silahlandırılması prosesinin yaratdığı təhdidlərə müvafiq 
reaksiyasını verir. Lakin Müdafiə Nazirliyinin sərhəddə yaşanan təxribatlarla bağlı son 

açıqlaması sərtlik tonu və ünvanlılıq baxımından əvvəlki bəyanatlardan fərqlənir.

www.kaspi.az

Artan siyasi 
dialoqun bariz 

nümunəsi

Dünya 
səyyahları 

Laçında 

Aşağı 
mənimsəmə 

faizləri 

ADI “QIZIL KiTAB”A
YAZILAN MUSiQiÇi

SƏHİFƏ 7-də

Əsası 2001-ci 
ildə qoyulan 
ŞƏT beynəlxalq 
güc mərkəzinə 
çevrilməkdədir. 
Təşkilata yeni üzvlərin 
qoşulması bu qənaəti 
gücləndirir. ŞƏT-in 
Astana toplantısının 
nəticələri hələ uzun 
müddət müzakirə 
ediləcək. Artıq 
ŞƏT Qərb və onun 
qurumlarına alternativ 
kimi görülür. 

NATO-YA 
ALTERNATIV 
GƏLIR

SƏHİFƏ 6-da

Ermənistan Avropa 
Sülh Fondunun 
xətti ilə Qərbdən 
silah yardımı 
almağa başlayır. Bu 
fondun missiyasının 
sülhdən çox hərb 
olacağı aydındır. 
Ermənistana 
ötürüləcək silah-
sursatın maliyyə 
əməliyyatları bu 
və bunun kimi 
qurumlar vasitəsilə 
“yuyulacaq”.

QƏRBLƏ 
ERMƏNISTANIN 
QARANLIQ IZDIVACI

SƏHİFƏ 13-də

Dəyişikliklərdən 
sonra minlərlə sürücü 
taksi xidmətindən 
kənarlaşdırılıb. 
Rəqəmsal İnkişaf və 
Nəqliyyat Nazirliyi 
isə ötən həftə həmin 
sürücülərə təkliflə 
müraciət edib. Nazir 
müavini Rəhman 
Hümmətov bildirib ki, 
taksi fəaliyyətindən 
kənarlaşdırılan 
sürücülər avtobusla 
sərnişin daşımalarına 
cəlb oluna bilərlər.

TAKSI SÜRÜCÜLƏRI 
ÜÇÜN YENI IŞ 
TƏKLIFI

SƏHİFƏ 10-da

Yüklərimiz 
etibarlı 

daşınırmı?

SƏHİFƏ 14-də

Alovlanan 
transfer 

bazarı

Nəcibə Məlikovanın 
qayınanası xan nəslindən 
olan hökmlü qadın imiş, 
ona zülm edirmiş. “Ögey 
ana” filmi o hadisədən 
yaranıb. Adil İsgəndərov 
bu hadisəni rejissor Həbib 
İsmayılova danışaraq, 
“gözəl ssenaridir, bunu 
çək” deyib.

ÖZ HƏYATINI 
OYNAYAN 
AKTRISA

SƏHİFƏ 15-də

Binəqədi rayonu 
ərazisində yerləşən 
zeytunluqda ağaclar 
quruyaraq məhv 
olur. Sakinlər 
bunun səbəbinin 
suyun olmaması 
ilə əlaqələndirirlər, 
qurumlar isə bununla 
razılaşmırlar.

KÖLGƏSI 
OLMAYAN 
AĞACLAR

SƏHİFƏ 11-də

SƏHİFƏ 3-də

İyulun 3-də Şanxay Əməkdaşlıq 
Təşkilatının Astanada keçirilən 
Zirvə toplantısı çərçivəsində 
“Azərbaycan Respublikası ilə Çin 
Xalq Respublikası arasında strateji 
tərəfdaşlığın qurulması haqqında 
Birgə Bəyannamə”nin qəbul 
olunması ilə bu münasibətlər 
keyfiyyətcə yeni zirvəni fəth etdi.

Azərbaycanın “Vahid Çin” 
prinsipinə səmimi dəstəyi Pekinin 
regionda əhəmiyyətli dərəcədə 
böyümüş strategiyası üçün əlavə 
cığırlar açmağa hesablanıb. Bu, 
Cənubi Qafqazda Azərbaycana 
qarşı fəallaşmış qüvvələrin Çin 
kartı ilə vurulması prosesinə töhfə 
verən mühüm amilə çevriləcək.

YENi SƏViYYƏYƏ YUKSƏLƏN ƏLAQƏLƏR 

XƏBƏRDARLIGI
‘‘DƏMiR YUMRUQ’’

SƏHİFƏ 16-da



27 İYUL ŞƏNBƏ 2024 GÜNDƏM2

Dünyada ən çox tanınmış dörd 
nəhəng səyyah klublarından biri 
olan ABŞ-nin MTP (Most Travelled 
People) klubunun təsisçisi Çarlz 
Vilinin (Charles Veley) rəhbərlik etdiyi 
səyyahların işğaldan azad olunan 
ərazilərə səfəri davam edir. Səfərin 
marşrutuna müvafiq olaraq səyyahlar 
Kəlbəcərdən Laçına gəliblər. Onlar 
şəhərdə aparılan tikinti-quruculuq 
işləri ilə tanış olublar. Məlumat verilib 
ki, hazırda Laçın şəhəri ilə bərabər 
rayonun Zabux və Sus kəndlərində 
də sakinlər öz doğma yurdlarına 
qayıdıblar. Bildirilib ki, Laçın şəhərində 
534 ailə olmaqla 1971 nəfərin, Zabux 
kəndində 217 ailə olmaqla 823 nəfərin, 
Sus kəndində 59 ailə olmaqla 215 
nəfərin məskunlaşması təmin edilib 
və köçürülən ailələr üçün bütün şərait 
yaradılıb. 

Qeyd edək ki, son 4 ildə 50-yə 
yaxın ölkədən 360-dan çox beynəlxalq 
səyahətçi böyük qruplarla Qarabağ 
və Şərqi Zəngəzurda 10 dəfə səfərdə 
olublar. 

Azərbaycan Dövlət Neft 
Şirkəti (SOCAR) və Qazaxıstanın 
“KazMunayGaz” Milli Şirkəti arasında 
Qazaxıstan xam neftinin Azərbaycan 
ərazisindən tranzit həcminin 
artırılması və ticarəti məsələləri 
müzakirə edilib. “Report”un SOCAR-a 
istinadən verdiyi məlumata görə, bu 
barədə SOCAR prezidenti Rövşən 
Nəcəf və “KazMunayGaz”ın İdarə 
Heyətinin sədri Asxat Xasenov 
arasında keçirilən görüşdə bildirilib.

Görüşdə şirkətlər arasında strateji 
tərəfdaşlıq əlaqələrinin dinamik 
inkişafından məmnunluq ifadə olunub.

Tərəflər SOCAR ilə “KazMunayGaz” 
arasında qarşılıqlı faydalı əməkdaşlıq 
əlaqələrin genişləndirilməsi 
istiqamətində görülən işləri nəzərdən 
keçirib, müxtəlif məsələlər ətrafında 
fikir mübadiləsi aparıblar.

Nümayəndə heyəti “Azərtrans” 
və “Səngəçal” terminallarına səfər 
edərək, burada yaradılan şərait və 
texnoloji proseslərlə tanış olub.

Dünya səyyahları 
Laçına səfər
ediblər

SOCAR və 
“KazMunayGaz” 
arasında müzakirə 

Azərbaycanın 
Afrika ölkələri 

ilə əlaqələrinin 
genişləndirilməsi 
həmişə prioritet 

olub. Azərbaycan 
Qoşulmama 

Hərəkatına sədrliyi 
çərçivəsində bu 

ölkələrin maraqlarını 
dünyaya çatdırıb.

C.Bayramov daha sonra bildirib 
ki, Azərbaycan Somaliyə humanitar 
dəstək göstərməyə hazırdır. O, 
iqtisadi sahədə əməkdaşlığa da 
diqqət çəkib: “İki ölkə arasında 
kənd təsərrüfatı və balıqçılıq 
əməkdaşlıq sahəsi olaraq mühüm 
yerə sahibdir. Bu ilin aprel ayında 
Somalidən olan texniki ekspert 
qrupu Azərbaycana səfər edib. 
Yaxın vaxtlarda Azərbaycandan 
da Somaliyə belə bir qrupun 
göndərilməsi nəzərdə tutulub. 
Azərbaycan Somaliyə humanitar 
dəstək göstərməyə hazırdır. 
Azərbaycanın İƏT ölkələri üçün 
təhsil proqramı mövcuddur və artıq 
Somalidən olan bir sıra gənclər 
bundan faydalanıb, bu, gələcəkdə 

də davam edəcək. Bu il ərzində 
Azərbaycanda bir sıra tədbirlər 
planlaşdırılır və onlardan ən böyüyü 
COP29-dur. Bu konfransda da 
Somalidən olan nümayəndə heyətini 
yüksək səviyyədə Azərbaycanda 
görməkdən məmnun olacağıq”.

“AZƏRBAYCANI TƏBRIK EDIRIK”
Somalinin xarici işlər və 

beynəlxalq əməkdaşlıq naziri 
Əhməd Moallim Fiqi Əhməd 
ikitərəfli əməkdaşlığa diqqət çəkib. 
Bildirib ki, uzun illər ərzində 
Azərbaycan ilə Somali arasında 
münasibətlər yüksələn xətlə inkişaf 
edib.

XİN başçısı qeyd edib ki, 
onun Azərbaycana səfəri iki ölkə 

arasında diplomatik münasibətlərin 
qurulmasının 20-ci ildönümünə 
təsadüf edir: “Bu gün biz ticarətin 
genişləndirilməsi imkanlarını, 
neft-qaz və kənd təsərrüfatı 
sahələrində əməkdaşlığı müzakirə 
etdik”. Onun sözlərinə görə, aprel 
ayında Azərbaycana səfər etmiş işçi 
qrupun fəaliyyəti ölkələr arasında 
əməkdaşlığı yalnız gücləndirəcək.

“Somali BMT-nin İqlim 
Dəyişmələri üzrə Çərçivə 
Konvensiyasının Tərəflər 
Konfransının 29-cu sessiyasının 
(COP29) uğurla keçirilməsi 
üçün Azərbaycan hökuməti ilə 
əməkdaşlığa hazırdır. COP29-a ev 
sahibliyi etdiyinə görə Azərbaycanı 
təbrik edirik”, -  deyə o bildirib.

AZƏRBAYCAN HUMANITAR DƏSTƏK GÖSTƏRMƏYƏ HAZIRDIRAZƏRBAYCAN HUMANITAR DƏSTƏK GÖSTƏRMƏYƏ HAZIRDIR

“SOMALI HƏR ZAMAN “SOMALI HƏR ZAMAN 
HAQLI MÖVQEYIMIZI HAQLI MÖVQEYIMIZI 

DƏSTƏKLƏYIB”DƏSTƏKLƏYIB”
XİN başçısı Azərbaycan və 

Ermənistan arasında aparılan 
sülh danışıqlarına da toxunub. 
Onun sözlərinə görə, Ermənistan-
Azərbaycan normallaşma prosesi 
istiqamətində danışıqlar davam edir. 
Somali hər zaman Azərbaycanın haqlı 
mövqeyini dəstəkləyib. Bu həm 44 
günlük müharibə dövründə, həm də 
ondan sonra müşahidə edilib.

Nazir bu münasibətlə həmkarına 
təşəkkür edib: “Mən post-münaqişə 
barədə həmkarıma məlumat 
verdim. Azad edilən ərazilər, oradakı 
bərpa-quruculuq, həmçinin mina 
təhdidləri haqqında həmkarımı 
məlumatlandırdım. Ermənistan-
Azərbaycan normallaşma prosesi 
istiqamətində danışıqlar davam 
edir və bu barədə həmkarımı da 
məlumatlandırdım”.

Somali xarici işlər və 
beynəlxalq əməkdaşlıq 
naziri Əhməd Moallim Fiqi 

Əhməd ölkəmizə səfər edib. 
Səfər çərçivəsində o, azərbaycanlı 
həmkarı Ceyhun Bayramovla 
görüşüb. Daha sonra nazirlər birgə 
mətbuat konfransı keçiriblər. 

Xarici işlər naziri Ceyhun 
Bayramov bildirib ki, Azərbaycanın 
Afrika ölkələri ilə əlaqələrinin 
genişləndirilməsi həmişə prioritet 
olub. Azərbaycan Qoşulmama 
Hərəkatına sədrliyi çərçivəsində 
bu ölkələrin maraqlarını dünyaya 
çatdırıb. O qeyd edib 
ki, Azərbaycanla 
Afrika İttifaqı arasında 
sıx əlaqələrə xüsusi 
diqqət göstərilir: 
“Somali XİN 
başçısının bu 
səfəri ölkələrimiz 
arasında dostuq 
və əməkdaşlığın, 
artan siyasi 
dialoqun bariz 
nümunəsidir. 

Biz 2024-cü ildə diplomatik 
münasibətlərin 20 illiyini qeyd 
edirik. Bir sıra hallarda biz 
beynəlxalq təşkilatlar çərçivəsində 
olan əməkdaşlığı qeyd edirik. 
Bizim son təmasımız İƏT-in 
Qambiyanın paytaxtında keçirilən 
konfransı zamanı oldu.

İkitərəfli əlaqələrdən əlavə 
olaraq, xüsusilə beynəlxalq 
platformalarda Somali ilə 
əməkdaşlığa böyük önəm veririk. 
BMT, İƏT və QH çərçivəsində 
əməkdaşlıq buna nümunədir. 
2025-2026-cı illərdə BMT TŞ-
nin qeyri-daimi üzvü seçilməsi 
münasibətilə mən Somalini təbrik 

edirəm. Bu beynəlxalq 
miqyasda sülhə və 

əməkdaşlığa 
Somalinin 
verdiyi 

töhfənin dünya 
dövlətləri 

tərəfindən 
qiymətlən-

dirilməsinin 
göstəricisidir”.

ARTAN SARTAN SiiYASYASii D DiiALOQUN ALOQUN 
BARBARiiZ NUMUNƏSZ NUMUNƏSii
ARTAN SARTAN SiiYASYASii D DiiALOQUN ALOQUN 
BARBARiiZ NUMUNƏSZ NUMUNƏSii
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YENI SƏVIYYƏYƏ 
YÜKSƏLƏN ƏLAQƏLƏR 

ÇIN AZƏRBAYCANIN ONA ALTERNATIV GÜC KIMI BAXIŞINA YÜKSƏK QIYMƏT VERIR

Azərbaycanın “Vahid 
Çin” prinsipinə səmimi 

dəstəyi Pekinin 
regionda əhəmiyyətli 

dərəcədə böyümüş 
strategiyası üçün 

əlavə cığırlar açmağa 
hesablanıb. Bu, Cənubi 
Qafqazda Azərbaycana 

qarşı fəallaşmış 
qüvvələrin Çin kartı ilə 

vurulması prosesinə 
töhfə verən mühüm 

amilə çevriləcək.

ABŞ Çinin təkcə 
alternativ geosiyasi təsirlər 
yaratmasına qarşı deyil, 
həm də Pekinin texnologiya 
bazarlarındakı inkişafına 
maneə yaratmaq öhdəliyini 
açıq göstərir. Başadüşüləndir 
ki, Çin qlobal güc kimi 
əlində olan imkanları 
əzələ nümayiş etdirmək və 
rəqiblərini öz üstünlükləri 
ilə hesablaşmağa məcbur 
etmək üçün koordinasiya 
edir. Çünki dünya təkcə 
ABŞ-dən ibarət deyil və 
birqütblü dünya nizamı buna 
görə də Çinin imkanları ilə 
format edilir. İki nəhəngin 
maraqları Hind-Sakit Okean 
regionunda parlaq şəkildə 
toqquşur və tərəflər bir-
birilərinə qarşı çoxaspektli 
kəşfiyyat həmlələrini işə 
salırlar. Pekinin müdafiə 
mexanizmi yaratması onun 
Tayvanla əlaqədar siyasətini 
də ifadə edir. Çünki ABŞ 
sözdə “Vahid Çin” prinsipini 
dəstəkləsə də, Tayvanı 
faktiki olaraq Çinin ərazi 
suverenliyindən ayırmaq 
cəhdlərinə baş vurur. 

“VAHID ÇIN” PRINSIPINƏ 
SƏMIMI DƏSTƏK

ABŞ-nin Çini bu məsələdə 
sıxışdırması, təbii ki, 
Pekini alternativ müttəfiq 
arayışlarına məcbur edir. 
Çinin Azərbaycanla yüksələn 
əlaqələrinə bir də bu 
prizmadan baxmaq lazımdır, 
çünki: 

- Çin Azərbaycan 
üzərindən Cənubi Qafqazda 
möhkəmlənib ABŞ-nin 
mövqelərini laxlatmaq 
imkanları qazanır, 

- Çinin Mərkəzi Asiyadakı 
prioritetləri Türk Dövlətləri 
Təşkilatının məqsədləri ilə 
uyğunluq təşkil etdiyindən 
Azərbaycan Pekin faktorunu 
bu regiondan da kənarda 
saxlamır. 

Azərbaycanın “Vahid Çin” 
prinsipinə səmimi dəstəyi 
Pekinin regionda əhəmiyyətli 
dərəcədə böyümüş 
strategiyası üçün əlavə 
cığırlar açmağa hesablanıb. 

Ç in Xalq Respublikası geoiqtisadi 
genişlənməsi ilə yanaşı, geosiyasi 
təsirlərini də artırır. Pekin dünyada 

problemli bölgələrə sülh, təhlükəsizlik və 
sabitlik gətirmək üçün diplomatiyasına 
sərmayələr qoyur və münaqişəli məkanlarda 
lider vasitəçilik roluna yiyələnməyi 
hədəfləyir. Çinin iqtisadi kapitalı, geosiyasi 
resursları, sülh və təhlükəsizliklə əlaqədar 
səylərini Rusiya-Ukrayna müharibəsi, 
Fələstin-İsrail münaqişələrinin həllinə 
yönəltməsi qlobal güc siyasətindəki 
sərhədləri dəyişdirir. Azərbaycan da 
strateji tərəfdaşlıq qurmaq istədiyi Çinin 
prioritetlərini yüksək qiymətləndirir və bu, 
Pekinin də qarşılıqlı şəkildə Bakı ilə bağlı 
pozitiv gündəliyini formalaşdırır. 

BIRGƏ BƏYANNAMƏ 
IKI MÜHÜM HADISƏ FONUNDA

Azərbaycanla Çin arasındakı 
münasibətlər qarşılıqlı hörmətə, 
dövlətlərarası münasibətlərdəki etik 
dəyərlərə və beynəlxalq hüquqa söykənir. 
İyulun 3-də “Azərbaycan Respublikası ilə 
Çin Xalq Respublikası arasında strateji 
tərəfdaşlığın qurulması haqqında Birgə 
Bəyannamə”nin qəbul olunması ilə bu 
münasibətlər keyfiyyətcə yeni zirvəni fəth 
etdi. 

İndi həmin Bəyannaməni iki mühüm 
hadisə fonunda yenidən şərh etmək zərurəti 
yaranır. 

Birincisi, Çin Fələstin-İsrail münaqişəsini 
sonlandırmaqdan ötrü birinci növbədə 
Fələstindaxili barışıq modelinin ilkin 
mərhələsinə nail oldu. Çinin vasitəçiliyi ilə 
Fələstində bir-birinə rəqib cəbhədə dayanan 
FƏTH və HƏMAS təşkilatları milli barışıq 
hökumətinin qurulmasına razılıq verən 
bəyannaməyə imza atdılar. 

İkincisi, az keçməmiş Çin xarici işlər 
naziri Vanq Yi ukraynalı həmkarı Dmitri 
Kuleba ilə müzakirələr apararaq rəsmi 
Kiyevi Rusiya ilə danışıqlara razı salmaq 
əzmini nümayiş etdirdi. 

AQŞIN KƏRIMOV

Hüquqi cəhətdən Çinin Hüquqi cəhətdən Çinin 
sülh əməliyyatlarında artan sülh əməliyyatlarında artan 
rolu onun BMT daxilində də rolu onun BMT daxilində də 
nüfuzunu yüksəldir. BMT nüfuzunu yüksəldir. BMT 
Təhlükəsizlik Şurasının beş Təhlükəsizlik Şurasının beş 
daimi üzvündən biri olan daimi üzvündən biri olan 
Çinin təşkilat daxilindəki Çinin təşkilat daxilindəki 
yüksək profilli qabiliyyəti yüksək profilli qabiliyyəti 
Azərbaycana öz rəqiblərinə Azərbaycana öz rəqiblərinə 
qarşı geniş meydan oxumaq qarşı geniş meydan oxumaq 
potensiallarını artırmağa potensiallarını artırmağa 
yardımçı olur. Yəni Pekinin yardımçı olur. Yəni Pekinin 
portfelini qiymətli strateji portfelini qiymətli strateji 
məqsədlərlə doldurması məqsədlərlə doldurması 
Azərbaycanın xarici Azərbaycanın xarici 
siyasət mənfəətlərindəki siyasət mənfəətlərindəki 
ideallara nail olmaq üçün ideallara nail olmaq üçün 
əlavə istiqamətlər yaradır. əlavə istiqamətlər yaradır. 
Çünki Çinin geoiqtisadi Çünki Çinin geoiqtisadi 
maraqlarından başqa, maraqlarından başqa, 
geosiyasi prioritetlər naminə geosiyasi prioritetlər naminə 
sülh platformalarındakı sülh platformalarındakı 
güclü iştirakı onun Cənubi güclü iştirakı onun Cənubi 
Qafqazda da əməliyyat Qafqazda da əməliyyat 
təcrübəsi qazanması üçün təcrübəsi qazanması üçün 

ideal yol təqdim edir. Əlbəttə ideal yol təqdim edir. Əlbəttə 
ki, Azərbaycan üçün bu, ki, Azərbaycan üçün bu, 
məqbul alternativ variant məqbul alternativ variant 
deməkdir. deməkdir. 

Bakının xarici siyasət Bakının xarici siyasət 
doktrinasını qlobal güc doktrinasını qlobal güc 
səviyyələrində Çin amili səviyyələrində Çin amili 
üzərində kökləməsi də belə üzərində kökləməsi də belə 
deməyə əsas yaradır. Çin deməyə əsas yaradır. Çin 
Azərbaycanın ona alternativ Azərbaycanın ona alternativ 
qüdrət kimi baxışına yüksək qüdrət kimi baxışına yüksək 
qiymət verir. Əlaqələrin qiymət verir. Əlaqələrin 
bu səviyyəyə çatmasında bu səviyyəyə çatmasında 
Azərbaycan Prezidenti Ilham Azərbaycan Prezidenti Ilham 
Əliyevlə Çin Sədri Si Cinpinin Əliyevlə Çin Sədri Si Cinpinin 
şəxsi münasibətlərinin və şəxsi münasibətlərinin və 
təşəbbüslərinin rolu böyük təşəbbüslərinin rolu böyük 
olub. Ilham Əliyevlə Si Cinpin olub. Ilham Əliyevlə Si Cinpin 
ikitərəfli əlaqələri ifadə ikitərəfli əlaqələri ifadə 
edərkən xoşməramlı və edərkən xoşməramlı və 
strateji qarşılıqlı maraqları strateji qarşılıqlı maraqları 
səciyyələndirən bəyanatlar səciyyələndirən bəyanatlar 
səsləndiriblər. səsləndiriblər. 

Prezident Ilham Əliyev Prezident Ilham Əliyev 
deyib: “Azərbaycanla deyib: “Azərbaycanla 

Çin arasında qarşılıqlı Çin arasında qarşılıqlı 
münasibətlərin strateji münasibətlərin strateji 
tərəfdaşlıq səviyyəsinə tərəfdaşlıq səviyyəsinə 
yüksəlməsi son dərəcə vacib yüksəlməsi son dərəcə vacib 
və tarixi məqamdır”. və tarixi məqamdır”. 

Çin lideri Si Cinpin bildirib: Çin lideri Si Cinpin bildirib: 
“Ikitərəfli əlaqələrimizin “Ikitərəfli əlaqələrimizin 
strateji tərəfdaşlıq strateji tərəfdaşlıq 
səviyyəsinə yüksəlməsi yeni səviyyəsinə yüksəlməsi yeni 
bir başlanğıc nöqtəsidir. Biz bir başlanğıc nöqtəsidir. Biz 
xalqlarımızın rifahı naminə xalqlarımızın rifahı naminə 
qarşılıqlı dəstəyi artırmağa qarşılıqlı dəstəyi artırmağa 
davam edəcəyik”. davam edəcəyik”. 

Strateji əlaqələr Strateji əlaqələr 
müstəvisini formalaşdıran müstəvisini formalaşdıran 
başqa fakt Çinin başqa fakt Çinin 
Azərbaycanın əsas ticarət Azərbaycanın əsas ticarət 
tərəfdaşlarından biri tərəfdaşlarından biri 
olmasıdır. Orta Dəhliz olmasıdır. Orta Dəhliz 
işə düşməsi və bunun işə düşməsi və bunun 
perspektivləri də Çin-perspektivləri də Çin-
Azərbaycan münasibətlərinin Azərbaycan münasibətlərinin 
strateji tərəfdaşlıq strateji tərəfdaşlıq 
səviyyəsindəki inkişaflarına səviyyəsindəki inkişaflarına 
təkan verəcək.təkan verəcək.

ƏSAS TICARƏT TƏRƏFDAŞLARIMIZDAN BIRI

ABŞ-ÇIN 
“MÜHARIBƏSI”
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BU EHTIMALIN 
DOĞRULUĞUNU 

ISBATLAYAN FAKTLAR
- Ermənistan "bu, mənim 

suveren hüququmdur" 
deməklə Azərbaycan 

tərəfindən darmadağın edilmiş 
ordusunu dirçəltməyə çalışır. Bu 
məsələdə əsas sponsorlar ABŞ, 
Fransa və Avropa İttifaqıdır. 
Bakı İrəvan və havadarlarına 
sülh sazişi imzalanmadan atılan 
bu addımların sülh prosesini 
təhdid etdiyinə dair xəbərdarlıq 
edir ki, son günlərdə baş verən 
təxribatlar Azərbaycanın nə 
qədər haqlı olduğunu göstərir.

- Bakı sülhə əngəl olan 
Ermənistan Konstitusiyası və 
daxili qanunvericilik aktlarındakı 
ölkəmizə qarşı ərazi iddialarının 
ortadan qaldırılmasını tələb 
edir. Ermənistan rəhbərliyinin 
cavabı yenə də eynidir: "bu, 
bizim daxili məsələmizdir, sülhə 
əngəl deyil". Lakin İrəvan və 
sponsorları da gözəl anlayırlar 
ki, Konstitusiya hüquqi cəhətdən 
hər bir beynəlxalq və ikitərəfli 
müqavilələrdən üstündür. 
Bu şərtlər daxilində sülh 
mümkünsüzdür.

- Azərbaycan uzun illər 
işğalı rəsmiləşdirməyə çalışan 
ATƏT-in Minsk Qrupunun 
buraxılması üçün İrəvanı 
birgə müraciət etməyə çağırır. 
Lakin Ermənistan sözdə buna 
hazır olduğunu bəyan etsə də, 
reallıqda yenə də elə həmin 
Minsk Qrupunda təmsil olunan 
sponsorlarından aldığı təlimatla 
bu tələbi də gözardı edir. 

- Ermənistanda hələ də 
keçmiş Qarabağ separatçılarının 
intensiv fəaliyyəti müşahidə 
olunur.  "Artsax" nümayəndəliyi 
fəaliyyətini davam etdirir. Bu 
siyahıya Ermənistan baş naziri 
Nikol Paşinyanın Londonda 
Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyevlə görüşdən imtinasını da 
əlavə edə bilərik. 

Göründüyü kimi, İrəvan 
hələ də 44 günlük müharibənin 
nəticələrindən dərs çıxartmayıb. 
Daha doğrusu, Ermənistan 
rəhbərliyinə lazım olan nəticələri 
çıxartmağa imkan vermirlər. İrəvan 
yenidən "sizin üçün güclü ordu 

quracağıq", "hərbi yardımlarımız 
davamlı olacaq", "sizi Qərb siyasi 
institutlarına tezliklə qəbul edəcəyik" 
nağıllarının əsirinə çevrilib. Halbuki, 
bu vədlərə aldanaraq hazırda ağır 
bədəllər ödəyənlərin təcrübəsi göz 
önündədir. Erməni revanşizmini 

bölgədə qalıcı olmaları üçün 
bir alətə çevirmək istəyənlərin 
planlarına qarşı Azərbaycanın 
hansı addımlar ata biləcəyinin 
konturları isə Müdafiə Nazirliyinin 
hərbi təxribatlara cavab olaraq 
yaydığı son bəyanatda əksini tapıb: 

"Ölkəmizə qarşı bu kimi təxribat 
əməlləri dayandırılmadığı təqdirdə, 
Azərbaycan Respublikası Silahlı 
Qüvvələrinin arsenalında olan bütün 
vasitələrdən istifadə etməklə özünü 
müdafiə məqsədilə lazımi cavab 
tədbirləri görüləcəkdir".

Azərbaycan Ermənistanın 
silahlandırılması 

prosesinin yaratdığı 
təhdidləri görür və 

müvafiq reaksiyasını verir. 
Lakin Azərbaycan Müdafiə 

Nazirliyinin sərhəddə yaşanan 
təxribatlarla bağlı son açıqlaması 

özünün üslubu, sərtlik tonu və 
ünvanlılıq baxımından əvvəlki 
bəyanatlardan olduqca fərqlənir.

AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az

Qərb dövlətlərinin 
Ermənistanı 

silahlandırmasının bölgədəki 
vəziyyəti gərginləşdirəcəyi 
ilə bağlı Azərbaycanın 
rəsmi xəbərdarlıqları özünü 
doğrultmaqdadır. Göründüyü 
kimi, "özünümüdafiə silahları" 
artıq Azərbaycan sərhədləri 
və suveren ərazilərinə doğru 
istiqamətlənir. Hələlik 
insidentlər genişmiqyaslı olmasa 
da, yaşananların daha böyük 
təhdidlərin carçısı olduğunu 
söyləyə bilərik. 

SƏRT BƏYANAT
Rəsmi qurumlarımız da bu 

təhdidləri görür və müvafiq 
reaksiyasını verirlər. Azərbaycan 
Müdafiə Nazirliyinin sərhəddə 
yaşanan təxribatlarla bağlı 
son açıqlaması özünün 
üslubu, sərtlik tonu və 
ünvanlılıq baxımından 
əvvəlki bəyanatlardan 
olduqca fərqlənir. Nazirliyin 
bəyanatında da qeyd olunur 
ki, son günlər Ermənistanın 
Kəlbəcər istiqamətində ağır 
silahlar və Tovuz istiqamətində 
kvadrokopter tətbiq 
etməklə təxribatlar 
törətməsi barədə 
məlumatlar qeydə 
alınıb.

"Ermənistan 
tərəfindən bu 
kimi təxribatların 
törədilməsi birinci 

hal deyildir və davamlı xarakter 
daşıyır. Amerika Birləşmiş 
Ştatlarının Ermənistanda 
keçirdiyi hərbi təlimlər, 
Fransanın Ermənistanı öldürücü 
silahlarla təchiz etməsi və 
Avropa İttifaqı tərəfindən 
"Avropa Sülh Fondu" adı altında 
Ermənistana ilkin mərhələdə 
on milyon avro dəyərində hərbi 
yardımın göstərilməsi işğalçı 
Ermənistanı bu kimi təxribatlar 
törətməyə həvəsləndirir və 
Azərbaycana qarşı növbəti 
müharibəyə hazırlaşdırılmasına 
dəlalət edir.

Müdafiə Nazirliyi bir daha 
xəbərdarlıq edir ki, Ermənistan 
və onun havadarları Cənubi 
Qafqaz regionunda yeni 
müharibə ocağı yaratmaq 
kimi niyyətlərindən 
çəkinməlidirlər. Ölkəmizə 
qarşı bu kimi təxribat əməlləri 
dayandırılmadığı təqdirdə, 
Azərbaycan Respublikası Silahlı 
Qüvvələrinin arsenalında olan 
bütün vasitələrdən istifadə 
etməklə özünü 
müdafiə 

məqsədilə lazımi cavab 
tədbirləri görüləcəkdir.

Bildiririk ki, regionda 
vəziyyətin gərginləşməsinə görə 
bütün məsuliyyət Ermənistanın 
hərbi-siyasi rəhbərliyinin və 
onun havadarlarının üzərinə 
düşəcəkdir", - Müdafiə 
Nazirliyinin xəbərdarlığında 
bildirilir.

SÖNMÜŞ OCAĞI 
ALOVLANDIRMAQ CƏHDI

Göründüyü kimi, Azərbaycan 
açıq şəkildə milli maraqlarımızı 
və suverenliyimizi təhdid edən 
çağırışların formalaşmasının 
əsas səbəbkarlarını tanıyır və 
bilir. Buraya bir tərəfdən sülh 
prosesinin sürətlənməsində 
olduqca maraqlı görünməyə 
çalışan Vaşinqton, hər zaman 
ermənipərəst mövqeyi ilə ad 
çıxarmış Fransa, son illərdə 
Parisin ruporuna çevrilərək 
onun siyasi ambisiyalarının əsiri 
olmuş Brüssel daxildir. ABŞ 

"hərbi təlimlər", 
Fransa 

"özünümüdafiə 
silahları", Brüssel 

isə "sülhə yardım" adı 
altında Azərbaycanın 30 illik 
işğal dövründən sonra tarixi 
zəfərlə söndürdüyü separatizm 
və münaqişə ocağını yenidən 
alovlandırmağa çalışır.  Üzdə 
bu "hərbi yardımlar"ın Bakıya 
qarşı yönəlmədiyi bəyan edilsə 
də, baş verənlər bu iddiaların 
tamamilə yalan olduğunu ortaya 
qoyur.

BAĞLI QAPILAR ARXASINDA 
CIZILAN PLANLAR

İrəvana gəldikdə, Ermənistan 
rəhbərliyi xislətinə uyğun olaraq 
yenə də ikili oyunlarından əl 
çəkmir. Üzdə Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyü və suverenliyini 
tanıdığını bəyan etsə də, tezliklə 
sülh sazişinin imzalanmasında 
maraqlı olduğunu bildirsə də, 
əməli olaraq atılan addımlar 
söylənilənlərin sabun köpüyü 
olduğunu isbatlayır. İşğal 
dövründə sülh danışıqlarından 
müxtəlif bəhanələrlə boyun 
qaçıran İrəvan indi də revanşizm 
iddiaları ilə yaşayır. Ermənistan 
rəhbərliyi bağlı qapılar 

arxasında Azərbaycana qarşı 
növbəti məkrli planların 
konturlarını cızır. Bu işdə 
onun əsas havadarları 
və baş məsləhətçiləri isə 
işğal dövründə olduğu 
kimi yenə də  

Qərb siyasi 
dairələridir.

REVANŞIZMDƏN YARARLANMAQ ISTƏYƏNLƏRƏ TUTARLI CAVAB

“DƏM“DƏMiiR YUMRUQ”R YUMRUQ”  
XƏBƏRDARLIGIXƏBƏRDARLIGI  
“DƏM“DƏMiiR YUMRUQ”R YUMRUQ”  
XƏBƏRDARLIGIXƏBƏRDARLIGI  



MEYDANDA SAHMEYDANDA SAHiiBSBSiiZ  Z  
REGION 527 IYUL ŞƏNBƏ 2024

Ermənistanın 
hazırkı iqtidarı 

Qərbin 
maraqlarını 

həvəslə təmin 
etdiyi üçün digər 
müxalif qüvvələr 

Avropa və  
ABŞ-də oturanlar 
üçün o qədər də 
əhəmiyyət kəsb 
etmir. Qısacası, 

hakimiyyətə 
yiyələnən 

Paşinyan bütün 
resurslardan 

istifadə edərək 
müxalifətin  

qol-qanadını 
sındırıb.

Region ölkələrinin 
də erməni müxalifətə 
ciddi dəstəyi yoxdur. 
Məsələn, İran hazırda 
erməni siyasi elitası 
ilə münasibətlərini 
normal qurub, istədiyi 
layihəni həyata keçirir, 
ticarət əlaqələrini 
genişləndirir. 
Gürcüstan da 
eyni tendensiyanı 
yaşayır. Türkiyə 
üçün isə Ermənistan 
əhəmiyyətli ölkə 
sayılmır və dəfələrlə 
rəsmi şəkildə bəyan 
edilib ki, Azərbaycanla 
münasibətləri 
normallaşdırdıqdan 
sonra iki ölkə arasında 
əlaqələr yarana bilər. 
Rusiyaya gəldikdə isə, 
ilk yada düşən Robert 
Köçəryan olur. Amma 
siyasətin zibilliyinə 
atılan, illərdir adı 
korrupsiya və kriminal 
qalmaqallarında çəkilən 
Köçəryana xalq artıq 
etimad etmir. Tavuş 
arxiyepiskopunun 
başlatdığı “Vətən 
naminə Tavuş” 
hərəkatına ilk gündən 
dəstəyini bildirən sabiq 
prezident meydanlara 
kifayət qədər adam 
yığa bilməmişdi. 
Moskvadakı bəzi siyasi 
dairələr hərəkata 
dəstək göstərə bilər. 
Amma bu dəstək 
sırf Ermənistanda 
siyasi xaos yaratmaq 
üçündür...

Tel: (+994 55) 457-02-03 / (+994 77) 447-47-17                             E-mail: kaspiqazeti@kaspi.az 

BURADA SİZİN
REKLAMINIZ OLA BİLƏR

Son illər ərzində 
gedən siyasi proseslər 
sübut edir ki, bu 

gün erməni müxalifəti 
heç kəsə lazım olmayan, 
pafos və quru bəyanatlarla 
kreslo davası döyən, xalqın 
etimadını qazana bilməyən 
başıpozuqlar dəstəsindən 
ibarətdir. Hazırda bir 
sıra müxalif qurumun 
Kanadadan çirkin əməllərinə 
görə qovulan Baqrat 
Qalstanyanın ətrafında 
toplanması, avantürist 
keşişə can-başla xidmət 
etməsi də bu fikri sübut 
edir. Əvvəlki illərdə erməni 
müxalifəti Qərbin müəyyən 
siyasi dairələri tərəfindən 
dəstəklənsə də, son illər bu 
sahədə ciddi geriləmə var. 

QƏRBDƏN ERMƏNISTANA 
QRANT AXINI DAYANIB

Faktlara müraciət edək, 
son dövrlər Qərbdən axan 
qrantlarda ciddi azalma 
müşahidə edilir. Son bir 
ildə, xüsusən də 2024-cü 
ilin yanvar ayından sonra 
bu azalma artan tendensiya 
ilə davam edib. Qeyd 
etmək yerinə düşər ki, 
Qərb açıq şəkildə bildirir 
ki, bu gün Ermənistan 
onlara Rusiyanı Qafqazdan 
qoparmaq üçün lazımdır. 
Qərbdə Ermənistana illərlə 
göndərilən qrantlardan 
qidalanan strukturların 
effektivliyindən də kifayət 
qədər ciddi narazılıq var. Son 
dövrlər müxalifətyönümlü 
bir neçə təşkilat layihələr 
həyata keçirmək üçün 

müraciət etsələr də, onlara 
pul verilməyib. Qərb 
yalnız anti-Rusiya əhval-
ruhiyyəsini artırmağa 
maliyyə ayırır. Bu sahədə 
isə Paşinyan komandasının 
əlində olan media resursları 
öncüllük edirlər. Ona görə 
də müxalifətə ayrılan “pay” 
getdikcə azalır. Ermənistanın 
ikinci prezidenti Robert 
Köçəryana bağlı media isə 
anti-Rusiya isteriyasına 
maraq göstərmir.

PAŞINYAN MÜXALIFƏTI 
“SINDIRIB” 

Ermənistanın ikinci 
və üçüncü prezidentləri 
dövründə həm şimal, həm 
də qərbyönlü müxalifət 
mövcud idi. Nikolun 2018-ci 
ildə Sorosun dəstəyi ilə baş 
tutan macərası hər iki qütb 
üçün imkanlar pəncərəsi 
kimi qəbul edildi və bu, 
Serj Sarqsyanın istefası ilə 
nəticələndi. Serjikin istefa 
verən zaman “mən daha 
güclü qüvvələrə uduzdum” 
fikri əslində erməni 
müxalifətinə Qərbin güclü 
dəstəyinin olmasına işarə 
idi. Bu gün isə bu qüvvə 
iqtidardadır və Qərbin 
bütün maraqlarını təmin 
etdiyi üçün digər müxalif 
qüvvələr Avropa və ABŞ-də 
oturanlar üçün o qədər də 
maraq və əhəmiyyət kəsb 
etmir. Qısacası, hakimiyyətə 
yiyələnən Paşinyan bütün 
resurslardan istifadə edərək 
müxalifətin qol-qanadını 
sındırıb. Ermənistanın siyasi 
dustaqlar həbsxanasına 
çevrilməsi də bu fəaliyyətin 
nəticəsidir. 

DIGƏR 
DÖVLƏTLƏRIN 

MARAQLARI

QƏRBIN HAKIMIYYƏTDƏKI NƏZARƏTÇILƏRIF.ABBASOĞLU

QALANLARQALANLAR

2020-ci ildən sonra Ermənistanda 
maraqlı vəziyyət yaranıb. Ortaya 
çıxan siyasi güc Nikol Paşinyana 
nisbətən daha ifrat qərbpərəstlər 
idi. Bunların sırasına Təhlükəsizlik 
Şurasının katibi Armen Qriqoryanı, 
hakim partiyanın bir hissəsini, 
bəzi QHT-ləri və müxtəlif media 
orqanlarını əlavə etmək olar. 
Siyasi kulislərdə gəzən söhbətə 
görə, Armen Qriqoryan Nikol 
Paşinyanın alternatividir və planlar 
baş tutmadığı təqdirdə, baş nazir 
postundan uzaqlaşdırılacaq, yerinə 
Armen Qriqoryan təyin ediləcək. 
Bu da maraqlı bir faktı ortaya 
çıxarır ki, əslində belə bir namizəd 
müxalifət arasında yetirişdirilməli 
olsa da, Qərbin siyasi dairələri  
erməni müxalifətini yox, yenə də 
iqtidarı seçib. Bu, bir daha 
erməni müxalifətinin 
gərəksiz olduğunu 
sübut edir. İqtidar 
isə müxalifəti 
rusiyayönümlü 
olmaqda 
ittiham edir, 
bütün siyasi 
hərəkatların 
arxasında 

Kremlin dayandığını iddia edir. 
Amma Ermənistanda Köçəryandan 
başqa heç bir titullu müxalifət 
nümayəndəsinin Moskvada siyasi 
dayağı yoxdur.

PARTIYALARA CƏRIMƏLI 
XƏBƏRDARLIQ 

Erməni siyasi arenasında 
bütün siyasi qüvvələr diqqətlərini 
2026-cı ilə planlaşdırılan seçkiyə 
yönəldib. Hakim partiya artıq gizli 
toplantılar keçirir, planlar cızır. 
Müxalifət qanadı isə Baqratın 
sentyabr ayına söz verdiyi gurultulu 
aksiyalara ümid edir. Bu səbəbdən 
də müxtəlif vilayət və regionlarda 
görüşlər keçirilir. Bu görüşlərdə 
Paşinyandan narazı olan şəxslərin 
ön plana çıxması da diqqətdən 

yayınmır. Bununla belə, “Vətəndaş 
müqaviləsi” əlində olan gücdən 
istifadə edərək partiyaları 

indidən sıxışdırmağa 
başlayıb. Bir neçə gün 
əvvəl Korrupsiyaya Qarşı 

Mübarizə Komissiyası 13 
partiyanı cərimələyib. 
Bu o deməkdir ki, seçki 
yaxınlaşdıqca təzyiqlər 

daha da artacaq. 

QALANLARQALANLAR
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Ermənistanın kollektiv Qərblə flirti 
özünün həlledici məqamına qədəm 
qoyur. Son bir neçə ay ərzində baş 

verənlər prosesin məntiqi sonluğa - rəsmi 
izdivaca doğru irəlilədiyini göstərir. Ancaq 
İrəvanda yeganə xilas yolu kimi qəbul 
edilən bu geosiyasi dönüş hər iki tərəf 
üçün narahat dövrə təsadüf edir. Qərbin 
Ukrayna cəbhəsindəki uğursuzluqları, ABŞ 
və Fransanın Ermənistanda hərbi plasdarm 
yaratmaq cəhdlərinin Rusiya tərəfindən 
cavabsız qoyulmayacağı ehtimalları, 
Vaşinqtonda demokratların gözlənilən 
məğlubiyyəti və Ağ evə yenidən Trampın 
yiyələnəcəyinə dair proqnozların reallığa 
bənzəməsi bu yolun hamar olmayacağına 
ciddi işarədir.

YIRTILMIŞ MASKALAR
2020-ci ilin 44 günlük müharibəsindən 

sonra Ermənistana yerləşən Avropanın 
pərdələnmiş “müşahidə missiyası”nın 
gerçək mahiyyəti artıq heç kimdə sual 
doğurmur. Bu heyətin heç bir müşahidə 
məqsədinin olmadığını biz ilk gündən 
bilirdik. Məqsədin Ermənistanın yaxın 
perspektivdə silahlandırılması, gələcəkdə 
isə Rusiyanın hərbi-siyasi təsirindən 
çıxarılması olduğu su kimi aydındır. 

Hələlik bu izdivacın hərbi konturları 
gündən-günə daha aşkar büruzə verilir. 
Fransa Ermənistana “müdafiə xarakterli” 
silahlar göndərir, sonra Parisdə tərəflər 
arasında silah alışı ilə bağlı müqavilə 
imzalanır və elə oradaca məlum olur ki, 
fransızlar ermənilərə özüyeriyən artilleriya 
sistemləri satmaq niyyətindədirlər. Bu 
tərəfdən isə Ermənistan ərazisində ABŞ 
hərbçiləri ilə birgə təlimlər keçirilir və ötən 
həftə məlum olur ki, bu ölkənin Müdafiə 
Nazirliyində daimi əsasla bir amerikalı 
hərbçi olacaq. 

SÜLH FONDU, YOXSA 
SILAHLANDIRMA MEXANIZMI?

 Ötən həftə o da məlum oldu ki, 
Ermənistanda Avropa Sülh Fondunun 
proqramı start götürür. Bu fondun 
missiyasının sülhdən çox hərb olacağı 
aydındır. Qərb dünyanın çox yerində 
humanist adlar altında gizlətdiyi qurumlar 

vasi-
təsilə 
hərbi 
məqsədlərinə 
çatıb. Artıq indidən deyə 
bilərik ki, Ermənistana ötürüləcək 
silah-sursatın maliyyə əməliyyatları 
bu və bunun kimi qurumlar vasitəsilə 
“yuyulacaq”. Başqa sözlə, bu, Ermənistanın 
silahlandırılması üçün bir maliyyələşmə 
proqramıdır. Üstəlik, Ermənistanın fərdi 
qaydada silahlanması üçün tələb olunan 
maliyyə resursları da yoxdur. Hətta olsa 
belə, silahlanma yarışında Azərbaycanla 
rəqabət aparacaq gücdə deyil. Odur ki, 
əlac qalır belə müəmmalı mexanizmlərin 
sınaqdan çıxarıldığı fondlara. 

İrəvanda böyük ümidlərin bəsləndiyi 
plan olduqca mürəkkəb dövrə təsadüf edir. 
Əvvəla, Rusiyanın nə vaxtadək Qərbin 
“sürünən intervensiya”sına səssiz qalacağı 
sual doğurur. Rusiya hərbi bazasının 
yerləşdiyi ərazidə amerikalı və fransız 
hərbçilərinin “at oynatmaları” nə qədər 
davam edəcək, heç kimə məlum deyil. 

İkincisi, Ukrayna cəbhəsində əldən 
düşmüş Avropanın iqtisadi qüdrəti 
sarsılmış vəziyyətdədir. İndi Avropada 
Fransa istisna olunmaqla ikinci 
bir dövləti tapmaq çox çətindir ki, 
Ermənistana silah versin. Üfüqdə 
onun Moskva ilə təkbaşına 
qalma perspektivləri də görünür. 
Hakimiyyətə Tramp gəlsə, nəinki 
Ukrayna cəbhəsində həmrəylik, 
NATO-nin maliyyələşməsi belə 
ciddi şübhə altına alınacaq. İlk 
hakimiyyəti dövründə Tramp bu 
istiqamətdə ciddi addımlar atmışdı. 11 
sentyabr hadisələrinin terror olmadığını 
açıqca bəyan edən birinin 
ABŞ prezidenti olduğu 
təqdirdə, NATO-nu 
maliyyələşdirməkdən 
boyun qaçırdığı halda 
Ermənistana silah 
peşkəş edəcəyi nə 
qədər ağlabatandır?

ERMƏNILƏRIN 
“LIBERALLAŞMA” XƏYALI

Ermənistan Avropa 
Sülh Fondunun xətti 
ilə Qərbdən silah 
yardımı almağa 
başlayır. Bu fondun 
missiyasının 
sülhdən çox hərb 
olacağı aydındır. 
Ermənistana 
ötürüləcək silah-
sursatın maliyyə 
əməliyyatları bu və 
bunun kimi qurumlar 

vasitəsilə 
“yuyulacaq”.

RÜSTƏM QARAXANLI

Qərbin Avropanın 
simasında Ermənistanla 
daha bir əməkdaşlıq cəbhəsi 
viza rejimini liberallaşdırma 
istiqamətində cərəyan edir. 
Bu proses ilk baxışda İrəvanla 
siyasi birlik və həmrəylik 
jesti olsa da, Ermənistana 
iqtisadi durumundan tutmuş 
genefondunadək şiddətli 
zərbədir. Tarixən miqrasiyaya 
meylli olan, böyük hissəsi ölkədə 
deyil, onun hüdudlarından 
kənarda yaşayan erməni 
xalqına bundan böyük pisliyi 
necə düşünmək olar? 2023-
cü ilin payızında könüllü 
şəkildə Ermənistana köçmüş 

Qarabağ ermənilərinin 
nəzərəçarpacaq hissəsi 

artıq üçüncü dövlətlərə 
üz tutub və ya ilk 

imkandaca aradan 
çıxmağı hədəfləyib. 

İndi təsəvvür 
edin ki, viza 
rejimi sadələşdi: 
ermənilər belə 
bir tarixi imkanı 

əldən verərlərmi? 
Ortaya belə bir 

sual da çıxır: bəs 

Ermənistanda kim qalacaq? 
Eyforiyada olan Ermənistan 
hakimiyyətini bu sualın cavabı 
çətin maraqlandıra. Eyni siyasəti 
Avropa Baltikyanı dövlətlər 
və Gürcüstanla da həyata 
keçirib. Nəticə göz önündədir: 
yüzminlərlə insan iqtisadi rifah 
dalınca Avropaya üz tutub və geri 
dönməyib.  

Qərbin Ermənistan eşqinin nə 
ilə bitəcəyini proqnozlaşdırmaq 
asan deyil. ABŞ-də Tramp 
hakimiyyətə gəlir, Fransada 
Makron olan-qalan nüfuzunu 
şəxsi kapriz və ambisiyalarına 
qurban verir, Britaniyada 
hakimiyyətə gələn leyboristlər 
kəmərləri bərk bağlayıb krallığı 
qarşılaşdığı iqtisadi tənəzzüldən 
qurtarmağın yollarını arayırlar, 
Almaniya Ukrayna bataqlığında 
yarımcan vəziyyətdədir. 
Ukraynanın xarici işlər naziri 
Çinə səfəri ərzində Pekinin təklif 
etdiyi vasitəçiliyə faktiki razı 
olmaqla Rusiya ilə müharibəni 
dayandırmağın ismarıclarını 
verir. Hərbi əməliyyatlar 
dayanarsa və Moskva Ukrayna 
cəbhəsinə yönəltdiyi diqqətin 
3-5 faizini Ermənistana tərəf 

çevirərsə, nələrin baş 
verəcəyini kim proqnozlaşdıra 

bilər? Moskva ilə üz-üzə qalan 
Qərb azmı ölkə və xalqı tapdaq 
altında qoyub? Bir xalq misalında 
deyildiyi kimi, “meymun suda 
boğulanda, balasını ayağının 
altına alır”. Meymun kimdir, 
balası kim, - bəllidir. Qalır suyun 
səviyyəsinin qalxması...
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Şanxay Əməkdaşlıq Təşkilatı NATO-
ya qarşı güc mərkəzinə, beynəlxalq 
arenada nüfuzlu oyunçuya çevrilir. 

Bunu artıq ABŞ-də də qəbul 
etməyə başlayıblar.

Ə sası 2001-ci ildə 
qoyulan Şanxay 
Əməkdaşlıq Təşkilatı - 

ŞƏT beynəlxalq güc mərkəzinə 
çevrilməkdədir. Təşkilata 
yeni üzvlərin qoşulması bu 
qənaəti gücləndirir. ŞƏT-
in son Astana toplantısının 
nəticələri hələ uzun müddət 
müzakirə ediləcək. Artıq ŞƏT 
Qərb və onun qurumlarına 
alternativ kimi görülür. 
Qərb və Rusiya mediasında 
tirajlanan xəbərlərdə və 
analitik şərhlərdə də xüsusi 
vurğulanır ki, ŞƏT NATO-
ya qarşı güc mərkəzinə, 
beynəlxalq arenada nüfuzlu 
oyunçuya çevrilir. ABŞ 
mediasında yer alan xəbərlərə 
görə, təşkilatın sammitlərini 
diqqətdən kənarda qoymaq 
düzgün deyil. Bildirilir ki, 
bu sammitlər Rusiya üçün 
mühüm əhəmiyyət kəsb 
edir. Kreml göstərmək 
istəyir ki, Qərbin onu izolə 
etmək planları alt-üst olub. 
ŞƏT artıq iqtisadi cəhətdən 
qüdrətlənməkdədir. Təşkilata 
üzv ölkələrin xarici ticarət 
dövriyyəsi səkkiz trilyon 
dolları ötüb ki, bu 
da qlobal ticarətin 
dörddə birinə 
bərabərdir. Təşkilata 
daxil olan ölkələrin 
iqtisadiyyatları 4-9 
faiz arasında 
yüksək 
artım 
tempi 
göstərir. 

BU AYIN ƏSAS HADISƏSI
“Şimali Atlantika 

Alyansının ciddi bir rəqibi 
var, ona çox ehtiyatla 
yanaşmaq lazımdır. Bu, 
ŞƏT-dir”. Bu fikri ABŞ 
Hərbi Dəniz Qüvvələrinin 
istefada olan admiralı və 
NATO-nun Avropadakı 
Müttəfiq Qüvvələrinin 
keçmiş baş komandanı 
Ceyms Stavridis bildirib. 
Onun fikrincə, bu ayın əsas 
hadisəsi Vaşinqtonda keçirilən 
NATO sammiti deyil, ŞƏT 
üzvlərinin Astanada keçirilən 
görüşü oldu. Stavridis hesab 
edir ki,  müəyyən mənada 
ŞƏT NATO-nun alternativ 
variantıdır. Keçmiş baş 
komandan xatırladıb ki, 
dünya ÜDM-nin 30 faizdən 
çoxu, Avrasiya qitəsi 
ərazisinin 80 faizi və dünya 
əhalisinin 40 faizi Şanxay 
Əməkdaşlıq Təşkilatının 
payına düşür. Bu səbəbdən 
də o, ŞƏT-in inkişafına daha 
ehtiyatlı yanaşmağı tövsiyə 
edir. Baxmayaraq ki, təşkilatın 
müdafiə xərcləri hazırda 
alyansın ümumi xərclərinin 
yarısıdır, yəni təxminən 1,2 
trilyon dollardır.

AZƏR NURİYEV

RUSIYA VƏ ÇININ PLANLARI

Ceyms 
Stavridis

Konstantin 
Bloxin

Stavridisin qənaətincə, 
NATO ŞƏT-in artan təsirinə, 
iqtisadi və hərbi imkanlarına 
və ambisiyalarına daha çox 
diqqət yetirməlidir. Qərb 
bloku üçün ciddi çağırış 
Rusiya və Çin arasında 
əməkdaşlığın davamlı olaraq 
möhkəmlənməsidir. Əsas 
narahatlıqlar odur ki, Rusiya 
və Çin böyük regional gücləri 
ABŞ-nin rəhbərlik etdiyi dünya 
nizamından uzaqlaşdırmaq 
üçün istifadə edə bilər. O, 
hətta iki ölkənin - Türkiyə və 
Səudiyyə Ərəbistanının da 
adını çəkib. Ər-Riyad ŞƏT-in 
dialoq tərəfdaşıdır və təşkilata 
tamhüquqlu üzvlük üçün 
çalışır.

Maraqlıdır ki, bir qədər 
əvvəl Stavridis NATO-nun 
gücünün zirvəsində olduğunu 
və bütün 75 illik tarixində 
müttəfiqlərinin maksimum 
birliyini yaşadığını söyləyirdi. 
“NATO yarananda 12 ölkə var 
idi, bu gün isə 32 ölkə var. 
Onlar dünya ÜDM-nin yarısını 
təşkil edir, üç milyonluq 

orduları var. Dənizdə 800 iri 
hərbi gəmimiz, 15 min döyüş 
təyyarəmiz mövcuddur. 
Böyük imkanlar var”, 
- deyə keçmiş baş 
komandan bildirmişdi. 

Lakin indi o, fikrini 
dəyişib və ehtiyatlı 

olmağa çağırış edir.

“BU ALTERNATIVLƏR OLMALIDIR”
Rusiya Elmlər 

Akademiyasının Təhlükəsizlik 
Araşdırmaları Mərkəzinin 
aparıcı elmi işçisi Konstantin 
Bloxin isə deyir ki, ŞƏT, eləcə 
də BRİKS, ilk növbədə yeni, 
çoxqütblü dünya nizamının 
formalaşması üçün fəaliyyət 
göstərən institutlardır. 
Amma onlar hələ NATO-ya 
alternativə çevrilməyiblər: “Biz 
çalışmalıyıq ki, bu təşkilatlar 
inkişaf etsin. Çünki ideal olaraq 
bu alternativlər olmalıdır”. 
Ekspert qeyd edir ki, ŞƏT-
in və BRİKS-in məqsədi 
Avrasiya qitəsini Rusiya 
və Çinin rəhbərliyi altında 
birləşdirməkdir. Orada heç 
kim heç kimə təzyiq göstərmir. 
Bu təşkilatları cəlbedici edən 
budur. Getdikcə daha çox 
oyunçunun onlara qoşulmağa 
çalışması təəccüblü deyil. 

Amma NATO-da hər şey 
fərqli şəkildə qurulub. Orada 
hakimiyyət iyerarxiyasında ən 
zirvədə qaydaları diktə edən 
ABŞ dayanır. Aşağıda isə itaət 
etməli olan digər üzvlər var.

ŞƏT HƏRƏKƏTƏ KEÇIR
Artıq ŞƏT konkret hərəkətə 

də keçir. Məsələn, Çin və 
Belarus qoşunlarının Belarusun 
Brest şəhəri yaxınlığında birgə 
hərbi təlimləri başa çatıb. Kod 
adı “Eagle Assault” (“Qartal 
hücumu”) olan bu təlimlər 
Polşa sərhədindən beş kilometr 
aralıda keçirilib və müddəti 
də diqqəti çəkib: 11 gün. Bu 
təlimləri NATO-nun Vaşinqton 
toplantısına cavab kimi 
qiymətləndirmək olar. Belarus-
Çin birgə hərbi təlimləri Polşa 
yaxınlığında keçirildiyinə görə 
Şimali Atlantika Blokunun ciddi 
narahatlığına səbəb olub. Siyasi 
ekspertlər təlimlərin “Qartal 
hücumu” adlandırılmasına da 
diqqət çəkiblər. Qartal ABŞ-nin 
milli simvolu sayılır. Əslində 
Çin ABŞ və digər NATO ölkələri 
ilə qarşıdurmada maraqlı deyil. 
Ancaq Tayvan məsələsinə 
görə Çinlə Qərb arasında 
münasibətlər gərginləşib. 
Rəsmi Pekinə yaxın “Global 
Times” qəzetində yayımlanan 
məqalədə Çinlə Belarusun ŞƏT 
çərçivəsində əməkdaşlığının 
dərinləşdiyi bildirilib. 
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Yeni 
dünyalar kəşf 
etmək mənim 

uşaqlıq 
arzumdur. 
Uşaqlıqda 
kosmonavt 

olmaq 
istəmişəm, 

anam 
mümkünsüz 

olduğunu 
düşünüb 

məni yola 
verərdi.

Nigar 
Qəhrəmanova: 

“Hər 
konsertimdə 

bir əsər 
belə olsa, 

Azərbaycan 
bəstəkar-
larından 

ifa edirəm. 
Azərbaycan 
muğamının 

orqana necə 
yaraşdığını 
göstərmək 

şansım olub 
və norveçlilər 

də çox 
bəyəniblər”.

● Maraqlıdır, ananızın 
reaksiyası necə oldu? Axı piano 
həm də onun arzusu idi...

● Təbii ki, anam da 
təəccübləndi və istəmirdi. 
Amma anama dedim ki, əgər 
orqan təhsili almayacağamsa, 
ümumiyyətlə, musiqidən 
kənarlaşacağam. Çünki 
məktəbdə də dərslərimi yaxşı 
oxuyur, olimpiadalarda iştirak 
edir, qalib olurdum. Peşəmi 
rahatlıqla dəyişə bilərdim. 
Müəllimlərim də məni 
dəstəklədiyi üçün əslində, 
təhdidim real idi. Anam məni 
dəstəkləməyə məcbur oldu. 
(Gülür - A.Ə.)

“ÖZÜMÜ KOSMIK RAKETƏ 
OTURAN KOSMONAVT KIMI HISS 
EDIRƏM”

● Bəs Norveçlə yolunuz necə 
kəsişdi? 

● İkinci kursda oxuyurdum. 
Bakı Musiqi Akademiyasının 
Norveçin Bergen şəhərində 
Grieg Akademiyası ilə əlaqələri 
var idi. Tələbələri bir illik 
oxumağa göndərirdilər. 
Həmin elana müraciət etdim 
və bir illik Norveçə yollandım. 
Lakin bir ildən sonra ölkəyə 
qayıtmalı, təhsilimi Bakı 
Musiqi Akademiyasında davam 
etdirməli idim. Amma mən 
təhsilimə Norveçdə davam 
etmək istəyirdim. Norveç Musiqi 
Akademiyasına müraciət etmək 
üçün isə sənədlərimi Bakıdakı 
Akademiyadan götürməli 
idim. Mənə dedilər ki, əgər 
sənədlərini götürsən, təhsilindən 
imtina edirsən. Bu addımın 
geri dönüşü yox idi. Təbii ki, 
Norveçə də qəbul olmağım 
sual altında idi. Amma risk 
etdim və qəbul oldum. 
Osloda Norveç Musiqi 
Akademiyasında sıfırdan 
oxumağa başladım. İki 
il Azərbaycanda təhsil 
alıb, bir il Norveçdə kurs 
keçsəm də, məni birinci 
kursdan qəbul etdilər. 
Çünki Azərbaycanda 
ancaq orqan ifaçılığını 
öyrənirdim, burada 
isə mütləq bununla 
yanaşı kilsə təhsili 
almalı, kilsənin 
bütün rituallarını 
və qaydalarını 

öyrənməlisən. Bunu dərindən 
öyrənmək üçün həm bakalavr 
oxudum, həm əlavə kurslara 
getdim, hətta Norveçdə 
magistraturaya da qəbul oldum. 
Magistratura illəri pandemiyaya 
düşdüyü üçün ürəyimcə olmadı. 
London Kral Musiqi Kollecinə 
baş vurdum. Üstəlik, orada 
oxumaq üçün tam təqaüd alan 
üç tələbdən biri və yeganə xarici 
idim. 

● Etdiyiniz risklər sizi 
sıfırdan başlamağa məcbur 
edib. Indi necə düşünürsünüz, 
orqan üçün dəyərdimi?

● Bu risklər məni heç vaxt 
qorxutmayıb, əksinə, həyəcan 
verib. Yeni dünyalar kəşf etmək 
mənim uşaqlıq arzumdur. 
Uşaqlıqda kosmonavt olmaq 
istəmişəm, anam mümkünsüz 
olduğunu düşünüb məni yola 
verərdi. Amma həqiqətən 
fikirlərimdə həmişə uçmaq, 
yerdən uzaqlaşmaq istəmişəm. 
Məni orqana çəkən də məhz 
bu idi. Çünki o səs məni real 
dünyadan ayırıb, istədiyim o 
kosmosa fiziki olmasa da, ruhani 
olaraq apara bildi. Dedim ki, əgər 
bu alət bunu edə bilirsə, mən 
bu alətlə çox şeylər edə bilərəm. 
Orqan mənim üçün yeni bir 
ümid idi. Həm özüm uçurdum, 
həm də insanları musiqi ilə 
uçura bilirdim. Həqiqətən də, 
orqanda o qədər düymələr var ki, 
onun arxasına əyləşəndə özümü 
kosmik raketə oturan kosmonavt 
kimi hiss edirəm. Geriyə dönüb 
baxanda, “dəyərdi” deyirəm. 

“MƏNIM ÜÇÜN 
ÖYRƏNMƏYIN LIMITI YOXDUR”

● “Incəsənətdə istedadın 
varsa, təhsilin olmasa da olar” 
deyənlər var. Siz istedadınız və 
uğurlarınızla kifayətlənməyib 
musiqi sahəsində ən reytinqli 
universitetdə təhsil almısınız. 
Təhsil sizin üçün nə ifadə edir?

● Təhsilin əhəmiyyətini dərk 
etdiyim üçün 12 ilimi peşəmi 
öyrənməyə həsr etmişəm. 
Məsələn, təhsilə bu qədər 
illər xərcləyib həkim də ola 
bilərdim. Düzdür, yaşıdlarım 
var ki, bakalavrı bitirib hazırda 
işləyirlər. Mənim üçün isə 
öyrənməyin limiti yoxdur. Bu 
gün də öyrənirəm, Norveç, 
Fransa və Almaniyada əlavə 
müəllim yanına gedirəm. 
Həmişə istəyirəm ki, yanımda 
müəllimim, mentorum olsun. 
Bilim ki, doğru yoldayam. Nə 
risk etməkdən qorxuram, nə də 
işsizlikdən. Ən çox qorxduğum 
nüans doğru insanla 
rastlaşmamaq, doğru insanın 
yanında olmamaqdır. İndiyə 
qədər də yaxşı insanlar və 
müəllimlərdən dərs almışam. 

Çətin təcrübələrim də 
olub. Amma çətinliklərin 
də mənə qatdıqları var. 
İncəsənətdə usta və çıraq 
münasibətləri mütləq 
olmalıdır. 

“CƏSARƏTIN VARSA, HARA 
DESƏN, GEDƏ BILƏRSƏN”
● Kasıblıqla zirvəyə 

qalxmaq çox insana 
inandırıcı gəlmir. Bu yoldan 
keçən xanım kimi siz necə 
düşünürsünüz?

● İnsanda birinci 
istək və arzu, sonra onun 
arxasınca getməyə cəsarət 
lazımdır. O cəsarətin varsa, 
hara desən, gedə bilərsən. 
Təbii ki, bu yolda əziyyət 
qaçılmazdır, amma nail 
olduqların bütün əziyyətini 
unutdurur. Ən böyük 
dualarımdan biri qarşıma 
yaxşı insanların çıxması olub. 
Çünki onların sayəsində 
həyatın dəyişir. Məsələn, 
mən ilk dəfə Norveçdə Grieg 
Akademiyasına qəbul olanda, 
lazımi balı toplamışdım, 
amma pulum yox idi. Mənə 
dedilər ki, hesabında pul 
göstərə bilərsənsə, gəlib oxuya 
bilərsən. Bu dövr mənim üçün 
çox ağır idi. Çünki o pulu 
göstərməyim mümkünsüz 
idi. Həyatımda gözləmədiyim 
anda qapımı açan bir hadisə 
oldu. Televiziya layihələrindən 
birində qalib olmuşdum və 
həmin layihə ilə bağlı qala 
gecəsi keçirilirdi. Gecədə 
mötəbər insanlar iştirak 
edirdi. Onlardan biri də 
keçmiş gənclər və idman 
naziri Azad Rəhimov idi. 
Həmin vaxt elə bil ki, 
hansısa qüvvə məni onun 
yanına apardı və özümdə 
cəsarət toplayıb nazirə özüm 
haqqında məlumat verdim. 
Sonra Norveçdə Grieg 
Akademiyasına qəbul olsam 
da, hesabımda pul olmadığı 
üçün gedə bilmədiyimi dedim. 
O vaxt 15 min manat hesabda 
olmalı idi. Azad müəllimin 
şəxsi hesabından bu ödənişi 
etdilər və mənim Norveç 
macəram başladı. O pul mənə 
Norveçdə bir il bəs etdi. 

● Bəs kilsə ilə yolunuz 
necə kəsişdi?

● Kilsə musiqisini 
oxuyurdum və bilirdim ki, 
orqan kilsədə ifa olunur. 
Təhsil müddətində müxtəlif 
kilsələrdə işləyir, müəyyən 

məkanlarda əvəzedici 
olurdum. Norveçdə tək 
olduğum və sıfırdan 
başladığım üçün yolumun 
xəritəsini əvvəlcədən 
cızmışdım. Çalışırdım ki, 
təhsilimi bitirdikdən sonra 
daimi işimi qazanım. Hazırda 
Tonsberqdə böyük kilsədə 
işləyirəm. 

● Kilsədə iş prosesi 
necədir? Ilk vaxtlar sizi 
təəccübləndirən hadisəni 
bizimlə bölüşə bilərsinizmi?

● Kilsədə həmişə 
monotonluq olur. Çalışıram 
ki, ifamla bir az rəngarənglik 
qatım. Mənə qəribə gələn 
hadisələrdən biri o idi 
ki, burada insan çox iş 
bacarırsa, ona “kartof 
insan” deyirlər. Sonradan 
anladım ki, kartof çox 
yeməkdə istifadə olunduğu 
üçün belə adlandırılır. Kilsə 
musiqiçilərinə də “kartof 
musiqiçi” deyirlər. Çünki 
digər musiqi ifaçıları bir 
alətin bakalavr təhsilini 
alırlar və onu ifa etməyi 
öyrənirlər. Nə oxuyurlarsa, 
o alət ətrafında olur. Kilsə 
musiqində isə himnologiyanı, 
xor, dirijorluq, bəstəkarlıq, 
konsert təşkili, xalq musiqisi, 
musiqi idarəçiliyi, səsyazma 
və improvizasiya etməyi 
öyrənirik. 

● “YouTube” kanalınızda 
da milli musiqilərimizi 
ifa edirsiniz. Maraqlıdır, 
orqan alətində Azərbaycan 
bəstəkarlarının əsərləri, 
həmçinin muğamlarımızı ifa 
edirsinizmi?

● Bəli, edirəm. Çünki 
bilirəm ki, burada Azərbaycanı 
təmsil edən simayam. Bu, 
böyük məsuliyyətdir. Nə 
etmişəmsə özüm olaraq 
yox, Azərbaycan olaraq 
etmişəm. Hər konsertimdə 
bir əsər belə olsa, Azərbaycan 
bəstəkarlarından ifa edirəm. 
Azərbaycan muğamının 
orqana necə yaraşdığını 
göstərmək şansım olub və 
norveçlilər də çox bəyəniblər. 

LONDONDA TƏHSIL ALMAQ ÜÇÜN NORVEÇ TƏQAÜDÜNÜ QAZANAN ÜÇ TƏLƏBƏDƏN BIRI OLAN AZƏRBAYCANLI XANIM

ADI “QIZIL KITAB”A 
    YAZILAN MUSIQICI

A rzularının arxasınca 
gözüyumulu gedir. Onun 
ən böyük prinsipi geriyə 

baxmamaq, lazım olsa, arxadakı 
körpüləri yandıra bilmək və risk 
etməkdən qorxmamaqdır. Elə 
bu prinsipləri onu Norveçdə 
mədəniyyətlərarası körpülər 
quran  sənətkar kimi tanıdır. 
Musiqi sahəsində dünya üçün 
yeni qarışım edir, şərq və 
qərb musiqilərinin vəhdətini 
yaradır. Azərbaycanda olduğu 
kimi, istedadı ilə əcnəbi ölkədə 
də seçilir. O qədər seçilir ki, 
Londonda təhsil almaq üçün 
Norveç təqaüdünü alan üç 
tələbədən biri olur. 

Müsahibimiz Azərbaycan 
Prezidentinin və Norveçin İngar 
Doubloug fondunun təqaüdçüsü, 
milli və beynəlxalq müsabiqələr 
laureatı, hazırda Norveçdə orqan 
ifaçısı kimi fəaliyyət göstərən 
Nigar Qəhrəmanovadır.

PIANO, XALQ MUSIQISI, 
VOKAL IFAÇILIĞI VƏ ORQAN

İki yaşından musiqi onun 
həyatındadır. Anasının laylası, 
bibisinin evdə ifa etdiyi xalq 
mahnıları istedadını inkişaf 
etdirib. 11 il Respublika İncəsənət 
Gimnaziyasında piano, klassik və 
xalq musiqisi, vokal ifaçılığı təhsili 
alır. Bu dövrdə pianodakı istedadı 
ilə ölkəyə səs salır. Müsabiqələr 
laureatı olur, Azərbaycan Dövlət 
Simfonik orkestrində ifa edir. 
Hətta adı Azərbaycanın gənc 
istedadlarının “Qızıl kitabı”na 
yazılır və Prezidentin xüsusi 
aylıq təqaüdünə layiq görülür. 
Pianoda qazandığı uğurlara 
baxmayaraq, təhsilini Bakı Musiqi 
Akademiyasında 
orqan ifaçılığı 
üzrə davam 
etdirir. İki il 
sonra musiqi 
təhsilini davam 
etdirmək üçün 
Norveçə gedir. 
Norveç Musiqi 

Akademiyasında 
orqan ifaçılığı üzrə 
həm bakalavr, həm 
magistratura təhsili alır. 
Bununla kifayətlənmir, Norveçdə 
Dobloug Fondu tərəfindən verilən 
tam təhsil təqaüdü ilə dünyanın 
bir nömrəli konservatoriyası olan 
Londonda Kral Musiqi Kollecində 
də öz sahəsi üzrə magistratura 
təhsili alır. Nigar 11 illik gimnaziya 
təhsilindən əlavə, 12 il orqan 
sahəsində ali təhsil alır, orqanist 
kimi bir çox milli və beynəlxalq 
müsabiqələrdə mükafatlar və 
təqaüdlər qazanır.

Hazırda Norveçdə Slagen 
kilsəsində kantor-orqanist 
vəzifəsində çalışır. Onu Norveçdə 
“CantORganistA” olaraq, yəni 
oxuyan (nəğməkar, müğənni) 
orqanist kimi tanıyırlar. 

ƏVƏZOLUNMAZ HISS
● Nigar xanım, iki yaşınızdan 

musiqi ilə məşğul olduğunuzu 
deyirsiniz. Iki yaşlı uşağın musiqi 
marağı necə kəşf edilir?

● Anam musiqiçi olmaq 
istəyib, lakin arzusunu 
reallaşdırmağa maddi vəziyyətləri 
imkan verməyib. Nə təhsili olub, 

nə də pianosu. O, mənə laylayı 
ürəkdən oxuyardı. Bibimin 
də gözəl səsi var idi, evdə 
xalq musiqiləri ifa edərdi. 
Evimizdə daimi olaraq 
musiqi sədaları eşidilirdi. 
Uşaq da nəyi görürsə, onu 
icra edir. Anam deyir: “Bir 
gün gördük ki, özündən 
mahnı düzəldib, ifa 

edirsən”. O, bu istedadımı kəşf 
edəndə sevinib, çünki özünün 
edə bilmədiyini qızı reallaşdıra 
bilərdi. Bundan sonra əlimdən 
tutub mənimlə birlikdə bütün 
əziyyətlərə sinə gərib. Bu yolda 
hər zəhmətimi anam çəkib, hətta 
anamın istəyi ilə təhsilim üçün 
Sumqayıtdan Bakıya köçmüşük.

● Bu zəhmət bəhrəsini verib 
və adınız gənc istedadların “Qızıl 
kitabı”na yazılıb. Həmin günü 
necə xatırlayırsınız?

● 2007-ci il idi. Təbii ki, bu 
qərar açıqlananda çox sevindik. 
Bunun mənəvi tərəfi ilə yanaşı, 
maddi baxımdan da bizə çox 
dəstəyi var idi. Atam mühəndisdir 
və beş nəfərlik ailədə tək işləyən 
o idi. Yataqxanada bir otaqda 
qalırdıq. Bu mükafat anamın 
və mənim arzumun reallaşması 
demək idi. Həm də Prezidentin 
xüsusi təqaüdü ilə ailəmə maddi 
dəstək olacağıma görə sevinirdim. 
Bu, mənim üçün əvəzolunmaz 
hiss idi. Uşaq canımla əlimdən 
gələni edirdim.

“ORQANLA SIFIRDAN 
BAŞLAMAQ DƏLILIK IDI”

● Bəs fortepiano üzrə 
beynəlxalq müsabiqələr laureatı, 
istedadı ilə seçilən pianoçu nə 
üçün orqan musiqisinə yönəlir?

● 16 yaşımda İngiltərənin iki 

şəhərində 
piano 

ifaçısı və 
vokalist kimi 

xeyriyyə tədbirində 
iştirak edirdim. İlk dəfə 

orqanla bu konsertdə tanış 
oldum. Mənə maraqlı gəldi, çünki 
həm pianoya oxşayırdı, həm də 
deyildi. Orqanın arxasına keçdim 
və toxundum. Onun səsi mənə çox 
təsir etmişdi. Həmin hadisədən 
bir il keçmişdi. Konservatoriyaya 
sənəd verməli idim və cəmi iki 
ayım qalmışdı. Yuxuda orqan 
ifa etdiyimi gördüm. Oyanan 
kimi qərarımı qətiləşdirdim ki, 
mən orqan təhsili alacağam. 
Bu qərar müəllimlərimdə şok 
effekti yaratdı. Çünki orqan 
Azərbaycanda məşhur və prestijli 
musiqi aləti sayılmır. Adətən, 
digər ixtisaslara balı çatmayanlar 
bu ixtisasa müraciət edirdi. 
Yolumdan döndərməyə çalışdılar, 
amma dedim ki, yox, mən bunu 
hiss edirəm və o musiqi məni 
çağırır. Sənədlərimi verəndə belə 
qəbul etmək istəmirdilər, çünki 
məni tanıyırdılar. Beynəlxalq 
müsabiqələr laureatı, piano 
sahəsində kifayət qədər uğurları 
olan insanın ölkədə çox da 
tanınmayan sahəni seçməsi, 
pianonu kənara qoyub sıfırdan 
başlaması dəlilik idi. Mən 
bunu etdim, peşman olmadım. 
Orqanın səsi tamamilə fərqli idi 
və məni çox həyəcanlandırırdı. 
Daxili səsimi, musiqi ifamda 
yorumlarımı, emosiyalarımı ifadə 
edən yeganə alət idi. Pianodan 
o effekti, istədiyim hayqırışı ala 
bilmirdim. Orqanda onu tapdığım 
üçün sevinirdim. 

ADI “QIZIL KITAB”A 
    YAZILAN MUSIQICI
ADI “QIZIL KITAB”A 
    YAZILAN MUSIQICISÖHBƏTLƏŞDI

aygunaziz@kaspi.az
AYGÜN ƏZIZ
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ŞAGIRDLƏRIN YALNIZ 
REPETITORLARA GÜVƏNMƏSI

Təhsil məsələləri üzrə ekspert 
Vaqif Fətullayevin fikrincə, fənlər 
üzrə məzmunun şagirdlər tərəfindən 
aşağı səviyyədə mənimsənilməsində 
dövlətin tələb etdiyi standartların təlim 
məqsədlərində əks etdirilməməsi, 
yuxarı siniflərdə şagird və valideynlərin 
dərslərə etinasız yanaşması kimi 
məsələləri göstərmək olar. Ekspert 
qeyd edir ki, hər bir şagirdin öyrənmə 
metodu fərqlidir: “Müəllimlərin dərs 
planlaşdırarkən bu müxtəlifliyi nəzərə 
almamaları şagirdlərin akademik 
göstəricilərinə mənfi təsir göstərə bilər. 

Müxtəlif öyrənmə üsullarının 
nəzərə alınmaması 
şagirdlərin motivasiyasının 
və dərsə olan marağının 
azalmasına da gətirib 
çıxarır. Belə olanda ancaq 

müəyyən bir şagird qrupu 
dərsi mənimsəyir, 

digərləri isə 
prosesdən 
kənarda qalır. 
Digər tərəfdən, 

dövlətin təhsil 
standartları 
təhsil 
proqramında 
(kurikulum) 

əksini tapan 
minimum bilik və 

bacarıqların təmin 
edilməsinə yönəlir. 
Bu standartlar 

şagirdlərin hərtərəfli inkişafını təmin 
etmək üçün əhəmiyyətlidir. Müəllimlər 
təlim məqsədlərində bu standartları 
nəzərə almadıqda, şagirdlərin də bu 
əsas bilik və bacarıqları mənimsəyə 
bilməməsi riski yaranır. Təbii ki, 
belə olduqda abituriyentlər dövlət 
imtahanlarında və ya gələcək akademik 
həyatda çətinliklərlə qarşılaşırlar”. 
Ekspert hesab edir ki, şagirdlərin yalnız 
repetitorlara güvənməsi də tədrisin 
məzmununu tam mənimsəməyə 
mane olur: “Bəzi müəllimlər yuxarı 
siniflərdə şagirdləri repetitorların 
imtahanlara hazırlayacağını düşünərək, 
öz dərslərinə lazımi diqqət yetirmirlər. 
Bu yanaşma məktəb təhsilinin 
dəyərini azaldır və şagirdlərin yalnız 
repetitorlara güvənməsinə səbəb olur. 
Eyni zamanda, bu, məktəb dərslərinin 
keyfiyyətini aşağı salır və bərabər təhsil 
imkanlarını məhdudlaşdırır”.

Ekspertin fikrincə, hər bir şagirdin 
öyrənmə tərzinə uyğun fərdi tədris 
planları hazırlamaq, müəllimlər 
üçün dövlət təhsil standartları və 
onların tətbiqi haqqında davamlı 
metodiki təlimlər və seminarlar təşkil 
etmək, metodik nəzarəti artırmaq 
olduqca vacibdir: “Sertifikatlaşdırma 
prosesindən sonra öz fənnini bilməyən 
müəllimlərin daha potensiallı 
müəllimlərlə əvəz olunması, MİQ 
vasitəsilə yeni müəllimlərin məktəblərə 
gəlməsi bu prosesə müsbət təsirini 
göstərəcək”. 
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“A zərbaycanda orta 
statistik abituriyent fənlər 
üzrə təhsil proqramının yalnız 

27-56 faizini mənimsəyir”. “Abituriyent” 
jurnalının 12-ci nömrəsində qeyd edilən 
bu fakt ali təhsil müəssisələrinə imtahan 
vermiş abituriyentlərin orta statistik 
portretini müəyyənləşdirib. “Test 
tapşırıqlarının təhsil proqramı çərçivəsində 
hazırlandığını və bu çərçivədən kənara 
çıxmadığını, qəbul imtahanında iştirak 
edənlərin məktəbin seçilən şagirdləri 
olduğunu nəzərə alsaq, belə qənaətə 
gəlmək olar ki, orta statistik məzun təhsil 
proqramının 44–73%-ni mənimsəmir”, - 
deyə jurnalda qeyd edilib.  

Fənlər üzrə məzmunun şagirdlər 
tərəfindən mənimsənilməsinə hansı 
faktorlar təsir edə bilər? Ekspertlər 
problemin kökünün dərin olduğunu 
deyirlər. 

PEDAQOJI HEYƏTIN DÜZGÜN SEÇIMI 
Təhsil eksperti Elçin Əfəndi hesab edir 

ki, problem təhsilverənlərin mütəmadi 
olaraq şagirdlərdən verilən tapşırıqları 
tələb etməməsi və yoxlamamasından 
qaynaqlanır: “Təəssüf ki, bizim təhsil 
müəssisələrində şagirdlərə “2” qiymət 
yazılsa belə, onlara attestat verilir. “Təhsil 
haqqında” qanunda nəzərdə tutulur 
ki, şagird xarici dildən, informatikadan 
“2” alsa belə, sinifdən-sinfə keçə bilər. 
Halbuki bu fənlər bizim üçün prioritetdir. 
Hazırda qəbul imtahanlarında xarici dil 
bütün ixtisas qruplarında, informatika isə 
birinci ixtisas qrupunda istifadə olunur. 
Əlbəttə, proqramın mənimsədilməsi təhsil 
müəssisəsinin ixtiyarında olan prosesdir. 
Nazirlik proqramı hər sinfin özünə görə 
təqdim edir. DİM isə imtahanı bütün illik 
materiallar üzrə götürür. Şagird V-dən XI 
sinfə qədər Azərbaycan dili, riyaziyyat, tarix 
üzrə hər bir fəndən imtahan verir. Yekunda 
DİM imtahan götürdüyü zaman hazırlıqsız 
abituriyentin mənimsəmə faizi elə də 
yüksək olmur. Hazırlıqlı abituriyentlər 

bütün 
materialı 
öyrəndiyi halda da 
proqramı 80-90 faiz mənimsəyə bilirlər. 
Təhsil müəssisələrində artıq müasir 
tədris metodlarından istifadə olunur. 
Amma bu, bütün tədris müəssisələrində 
istədiyimiz səviyyədə deyil. Çünki elə 
təhsil müəssisələri var ki, orada texnoloji 
avadanlıqlar o qədər də əlçatan deyil”. 

Ekspertin fikrincə, hazırda təhsil 
müəssisələrində çalışan müəllimlərin 
bilikləri də ideal vəziyyətdə deyil. Onlar 
interaktiv üsulla tədris apara bilmirlər: 
“Yüksək nəticənin əldə olunması üçün ilk 
növbədə pedaqoji heyətin düzgün seçimi 
aparılmalıdır”. 

Ekspertin fikrincə, bu tədris ilindən 
pilot layihə kimi tətbiq olunacaq “adambaşı 
maliyyələşmə” mexanizmi məktəblər 
arasında rəqabəti gücləndirəcək: “Təhsil  
müəssisəsi yüksək keyfiyyətli təhsil 
verməyə çalışacaq ki, şagird onu tərk 
etməsin. Biz çalışmalıyıq ki, X-XI siniflərdə 
şagirdlər DİM-in proqramına uyğun təhsil 
alsınlar. Düzdür, nazirlik bunu bir neçə ildir 
“təkmilləşmə proqramı” adı altında pilot 
layihə olaraq tətbiq edir. Amma hələ ki 
effektini bir o qədər də görə bilmirik. 
Beynəlxalq təcrübədə şagird 
təhsil müəssisəsində 2 ilin 
proqramını mənimsəyib 
daha uğurlu ola bilər, 
nəinki 6-7 ilin materialını 
öyrənməklə. Bunu bizdə 
də tətbiq etmək mümkün 
olsa, düşünürəm 
ki, mənimsəmə 
ilə bağlı faiz 
nisbətini də 
yüksəlt-
mək 
olar”.

Vaqif Vaqif 
FətullayevFətullayev

Elçin 
Əfəndi

Fənlər 
üzrə 
məzmunun 
şagirdlər tərəfindən 
mənimsənil-
məsində 
problemlər 
müşahidə edilir. 
Ekspertlər 
bunun müxtəlif 
səbəblərinin 
olduğunu 
düşünürlər. 

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az
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Son günlərdə Bakının “ağciyərləri” 
sayılan zeytunluq adlanan parkdan 
şikayətlər var. Söhbət Binəqədi 

rayonu, 9-cu mikrorayonda yerləşən 
zeytun bağlarından gedir. İddialara görə, 
bu parkdakı ağaclar tamamilə quruyub, 
vaxtilə yaşıllığı ilə göz oxşayan ağacların 
əvvəlki halından əsər-əlamət qalmayıb. 
Mövcud vəziyyəti araşdırmaq üçün biz də 
həmin əraziyə üz tutduq. Şahidi olduğumuz 
mənzərə həqiqətən acınacaqlı idi. Bizi 
üzərində meyvəsi olmayan, saralıb-solmuş, 
can vermək üzrə olan zeytun ağacları 
qarşıladı. Parkda kölgəsində oturmağa ağac 
tapa bilmədik. 

Bununla belə, ərazidə oturacaqlar, zibil 
qutuları qoyulub, insanların təhlükəsizliyi 
üçün kameralar da quraşdırılıb. İnsanlar 
burada rahat şəkildə gəzə, yürüş edə, 
velosiped sürə bilərlər. 

YARISI MTK, YARISI YAŞILLAŞDIRMA 
TƏSƏRRÜFATI BIRLIYININ BALANSINDADIR

Parkın yaxınlığındakı binada yaşayan 
Ramiz Məmmədov deyir ki, dörd il əvvəl 
buraya köçdüyü zaman zeytunluq yamyaşıl 
olub: “Zeytunlar vaxtında çiçəkləyirdi, bol 
məhsul da gətirirdi. Burada yaşayan əhali 
zeytun yetişəndə gəlib yığırdı. Yaşıl idi, çünki 
sulanırdı...” 

Sakinin sözlərinə görə, zeytunluq 
sonuncu dəfə 3-4 il əvvəl su maşınları 
ilə sulanıb. Bundan sonra ağaclara su 
verilməsinin şahidi olmayıb: “Keçən ildən 
ağaclar qurumağa başlayıb. Bəzi iddialara 
görə ağaclar qəsdən suvarılmır. Qurumasına 
şərait yaradılır ki, onları kəsmək daha asan 
olsun”. 

R.Məmmədov zeytunluğun bir hissəsinin 
yaşayış binasının balansında olduğunu, 
ağaclara da məhz onların qulluq etməli 
olduğunu söyləyir: “Neçə dəfə müraciət 
etmişik ki, zeytun ağacları quruyur, onları 
sulamaq lazımdır. Lakin bildirilib ki, 
bunun üçün vətəndaşlardan əlavə ödəniş 
yığılmalıdır”. 

Vətəndaşın sözlərinə 
görə, burada Yaşıllaşdırma 
Təsərrüfatı Birliyinin 
balansında olan zeytun 
ağacları da mövcuddur. 
Lakin hər iki tərəfdə vəziyyət 
eynidir. Nə qədər şikayət 
olsa da, su verən yoxdur. 

Bakı şəhər İcra Hakimiyyətindən isə 
bildirildi ki, ərazidəki zeytun ağaclarının 

quruması ilə bağlı iddialar tamamilə 
əsassızdır: “Biz bu məsələni 
araşdırmışıq. Bir yaş dövründən 
sonra ağacların intensiv suvarmaya 

ehtiyacı qalmır. Xüsusilə 
də zeytun ağacları daim 
suvarılmamalıdır. Əraziyə 

qulluq edilir, ağaclar sulanır. 
Oraya su maşınlarla 

verilir. Ağaclara xidmət 
edən əməkdaşlar da 
mövcuddur”. 

Bakı Şəhər Yaşıllaşdırma Birliyindən 
isə bildirildi ki, sözügedən ərazidə 
yerləşən ağaclara aqrotexniki qulluq 
göstərilir, ərazidə mütəmadi olaraq 
iməcliklər keçirilir. 

Bioloq Elman Yusifov zeytun 
ağaclarının daim suya ehtiyacı olduğunu 
və xüsusi qayğı tələb etdiyini deyir: 
“Zeytun ölkəmizə sonradan gətirilən 
ağaclardandır. Ağac baxımsız qaldıqda 
gec-tez quruyacaq, yaxud cırlaşacaq, 
zəif inkişaf edəcək, məhsuldarlığı 
olmayacaq. Zeytun ağaclarının quruması 
araşdırılır. Hətta bu məsələ ilə bağlı 

xarici mütəxəssislər də cəlb edilmişdi. 
Mülahizələr var idi ki, səbəblərdən 
biri xüsusi həşəratlardır. Onlar ağacın 
qabığında, yarpağında parazitlik edir. 
Ağacın şirəsini çəkməyə gəlirlər və 
onu yoluxdururlar. Ağacların qurumuş, 
çürümüş hissələri təmizlənməyəndə 
həmin zərərvericilər üçün əlverişli 
şərait yaranır. Bu da ağacın qurumasına 
gətirib çıxarır. Parkdakı ağaclara da baxış 
keçirmək lazımdır. Onlardan nümunələr 
götürülüb araşdırılmalıdır. İqlim 
dəyişmələrinin də zeytun ağaclarının 
qurumasına təsiri ola bilər”. 

Binəqədi rayonu 
ərazisində yerləşən 
zeytunluqda ağaclar 
quruyaraq məhv 
olur. Sakinlər 
bunun səbəbinin 
suyun olmaması 
ilə əlaqələndirirlər. 
Qurumlar isə həmin 
ərazinin vaxtaşırı 
suvarıldığını və qulluq 

edildiyini 
bildirirlər.
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PARKA BAXAN İŞÇİLƏR DƏ VAR, AMMA SU YOXDUR

AĞACLARI QURUDAN XƏSTƏLİKDİR, YOXSA BAXIMSIZLIQ? 

BINƏQƏDI RAYONUNDAKI ÇOXILLIK ZEYTUN AĞACLARI HANSI SƏBƏBDƏN QURUYUR?

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

Parkda gəzintiyə çıxan Əbülfəz Həsənov 
deyir ki, o, uşaq olarkən bu ərazidə 
zeytun ağacları çox olub: “144 nömrəli 
məktəbdə oxuyanda bizi bu zeytunluq 
əraziyə gətirirdilər. Ərazisi çox geniş idi. 
Binalar, restoranlar yox idi. Briqadalar 
buradan zeytun yığırdılar. Böyük su xətti 
var idi. Onunla bu ərazi suvarılırdı. İndi isə 
suvarmaq üçün imkan yoxdur. Oturacaqlar 
qoyublar, lakin yaşıllıq olmadıqdan sonra 
nəyə lazımdır?”  

Nəvəsinin skuter sürməsini izləyən 
Nazilə Quliyeva isə parka yuxarı məhəllədən 

gəlir: “Keçən ildən başlayaraq ağaclar 
sürətlə quruyur. Əvvəl ağaclar balaca idi, 
o qədər də su lazım olmurdu. Bu il torpağı 
traktorla şumladılar ki, yağış yağanda su 
toplansın. Burada əraziyə baxan işçilər 
də var. Onlar ağacların dibini yumşaldır, 
belləyir, qurumuş hissələri kəsirlər”. 

“SU QUYUSU LAZIMDIR”
14 ildir bu bağa qulluq edən Şəhla 

Ələsgərova da su olmamasından gileyləndi: 
“Parkda su quyusu yoxdur. Bizim ərazini 
sulamağımız üçün su quyusu lazımdır. Ərazi 

üçün 3-4 su quyusu kifayət edər. Sakinlərin 
dediklərinə görə, sovet dövründə buradan 
su xətti keçib, lakin sonradan dağılıb. 2-3 
il əvvəl maşınla gəlib sulayırdılar. Onu da 
insanlar şikayət edəndə gətirirdilər. Amma 
indi əraziyə maşın da daxil ola bilmir. 
Böyük xətt çəkilib, əraziyə maşınların 
daxil olmasına maneə yaradır. Amma 
ağacları maşınla sulamaq da effekt vermir. 
Yaxınlıqdakı parklarda su quyuları var. 
Lakin onların da suyu öz ərazisinə güclə 
çatır”. Şəhla xanımın sözlərinə görə, ağaclar 
quruduqca dibindən pöhrə verir. 

Fotolar: Əjdər İbrahimov/Global Media Group

Elman 
Yusifov

AGACLARAGACLAR
KOLGƏSi OLMAYAN
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IŞ YERLƏRININ ƏMƏKHAQQI 
XƏRCLƏRINI ARTIRIR

“MINIMUM ƏMƏKHAQQI 600 MANATA ÇATDIRILMALIDIR”

Minimum əməkhaqqının artırılması 
məsələsi gündəmdədir. Hazırda bu 
məbləğ 345 manatdır. Ekspertlərin 
fikrincə, bu məsələdə diqqət 
yetirilməsi vacib 
olan kritik 
məqamlar var. 

Əmək və Əhalinin Sosial 
Müdafiəsi Nazirliyi 
tərəfindən minimum 

əməkhaqqının artırılması ilə 
bağlı təkliflər hazırlanır və bu 
təkliflər noyabrın 1-ə qədər təqdim 
olunacaq. Hökumətdə müzakirə 
edildikdən sonra minimum 
əməkhaqqının artırılması ilə 
bağlı qərar qəbul ediləcəyi 
gözlənilir. Qeyd edək ki, minimum 
əməkhaqqında ən son artım 
2023-cü ildə olub və 345 manat 
müəyyən edilib. İndi çoxlarını bir 
sual düşündürür: Minimum 
əməkhaqqı nə qədər 
artırılmalıdır ki, inflyasiya 
rəqəmləri insanlara daha 
az təsir etsin?

DÜNYADA 
NECƏDIR?

Bu sahədə 
dünyada 
mövcud olan 
rəqəmlər də 
maraqlıdır. 

Məsələn, Rusiyada minimum 
əməkhaqqı 2024-cü ildə aylıq 
təxminən 19 242 rubl - 250 dollar, 
Türkiyədə 10 350 TL - 380 dollar, 
Braziliyada 1 302 Braziliya realı - 
265 dollar, Meksikada 6 223 peso 
- təxminən 350 ABŞ dolları, Çində 
isə 2 590 yuan- 365 dollar təşkil 
edir.

İqtisadçı Rəşad Həsənovun 
sözlərinə görə, müşahidə edilən 
qiymət artımları fonunda minimum 
əməkhaqqının artırılması vacibdir: 
“Çox böyük ehtimal ki, artım 
2025-ci ilin əvvəlinə təsadüf 
edəcək. 2024-cü ildə minimum 

əməkhaqqının artırılması 
ehtimalları çox aşağıdır, 
hətta demək olar ki, yox 
səviyyəsindədir. İndiki 
şərtlər daxilində ehtimallar 

ondan ibarətdir ki, 
hökumət minimum 
əməkhaqqını 

təxminən 10-15 
faiz aralığında 

artıra bilər. 
Çünki 

2024-cü 

ildə bu proses baş vermədi. Amma 
olmalı idi. 2023-cü ildə rəsmi 
rəqəmlərlə ifadə olunan inflyasiya 
əhalinin alıcılıq qabiliyyətini 
əhəmiyyətli dərəcədə zəiflədib. Bu 
il də inflyasiya davam edir. İki illik 
müqayisədə o nəticəyə gələ bilərik 
ki, rəsmi rəqəmlərlə 12-13 faiz 
artım baş verəcək”. 

“ISTEHLAK SƏBƏTININ 
STRUKTURU DƏYIŞDIRILMƏLIDIR”

R.Həsənovun fikrincə, minimum 
əməkhaqqı və istehlak səbəti 
uyğunlaşdırılmalıdır: “Hiss edilən 
inflyasiya minimum əməkhaqqı 
ilə çalışan şəxslərin alıcılıq 
qabiliyyətində özünü daha çox 
büruzə verir. Çünki onlar daha 
çox gündəlik ərzaq məhsulları 
istehlak edirlər. Bu məhsulların 
qiymətləri daha yüksək faizlərlə 
artır. Düşünürəm ki, Azərbaycanda 
istehlak səbətinin strukturu 
dəyişdirilməlidir. Yeni dövrün 
tələblərinə uyğunlaşdırılmalıdır. 
Azərbaycanda əmək bazarı 
iştirakçılarının əhəmiyyətli hissəsi 
minimum əməkhaqqı alır”.

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

Təsisçi 
Global Media Group

Baş redaktor
Ilham Quliyev

Redaksiya
Baş redaktorun müavini - Azad Əliyev

Müxbirlər – Təranə Məhərrəmova, 
Aygün Əziz, Zərif Salmanlı

Müəlliflər – Azər Nuriyev, Xanım Aydın, 
Könül Cəfərli, Sevinc Abbasova, Faiq Tahirov

Korrektor – Vüsal Əliyev

Texniki şöbə
Kreativ direktor – Murad Arbay

Dizaynerlər
Lalə Qasımova, Ilham Ismayılov, Aydan Məmmədli

Yayım və satış meneceri
Vadim Manafov

Qəzet “Azərbaycan” nəşriyyatında çap olunub.
Sifariş: 1671
Tiraj: 2250
Müəlliflərin mövqeyi redaksiyanın mövqeyi ilə üst-üstə düşməyə bilər.

Ünvan
Bakı, Səməd Vurğun 34, AF Mall

Telefon: (012) 525 03 31
kaspiqazeti@kaspi.az

X.Kərimli bu artımın 
digər sahələrə təsirindən 
də danışdı: “Minimum 
əməkhaqqı iş yerlərinin 
əməkhaqqı xərclərini 
artırır. Bu da həmin 
müəssisələrin məhsullarının 
qiymətinə təsir göstərir. 
Hər müəssisəyə fərqli cür 
təsir edə bilər. Minimum 
əməkhaqqının artması 
tarif cədvəlinə də 
müəyyən qədər təsir 
edir. Bu rəqəmi 
kəskin qaldırmaq 
olmaz. Çünki işsizliyə 
birbaşa təsir 
göstərir. Ya 
işsizlik, ya 
da gizli 
məşğulluq 
yarana 
bilər. 

Müəssisələrin əməkhaqqını 
verməyə gücü çatmadıqda 
məcbur işçi sayını daha da 
azaldacaqlar. Əgər artım 
baş verərsə, bu zaman 370-
380 manat olmaq ehtimalı 
var. Amma indiki halda elə 
də böyük məbləğ olmadığı 
üçün təhlükəli deyil. Dövlət 

minimum əməkhaqqını 
artıranda əmək 

bazarında tarazlığı 
da dəyişir. Özü daha 
çox əməkhaqqı 
vermiş olur. 

Minimum əməkhaqqı 
qalxdıqda, 

bu, 
orta işçi 
qüvvə-
sinə 
təsir 
edir”. 

Xalid Xalid 
KərimliKərimli

Rəşad Rəşad 
HəsənovHəsənov

Ekspert minimum əməkhaqqı 
ilə bağlı vahid qaydaların 
olmadığını bildirir: “Minimum 
əməkhaqqı daha çox ehtiyaclar və 
hökumətlərin sosial siyasətinin 
səviyyəsindən asılı olaraq müəyyən 
edilir. Türkiyədə və bir çox 
ölkələrdə inflyasiya daha sürətli 
olduğu zaman rüblük və yarımillik 
əsaslarla minimum əməkhaqqının 
artırılmasına başlanılıb. Bu, 
həmçinin vətəndaşların alıcılıq 
gücünün qorunması məqsədilə 
də həyata keçirilir. Bəzən sosial 
siyasət cəhətdən daha yüksək 
indeksləşdirmə aparırlar. Amma 
ölkəmizdə bununla bağlı konkret 
qayda yoxdur. Reqlament olması 
çox vacibdir. İnkişaf etmiş 
ölkələrdə minimum əməkhaqqının 
orta aylıq əməkhaqqının 65 faiz 
səviyyəsində olması geniş yayılıb. 
Amma ölkəmizdə bu göstərici 
təxminən 35 faiz ətrafındadır”. 

R.Həsənov bildirdi ki, bütün 
tələbləri nəzərə aldıqda minimum 
əməkhaqqı 600 manata 
çatdırılmalıdır: “Bir çalışan orta 
hesabla 2,2 şəxsə baxır. Ona 
görə minimum əməkhaqqının 
2,2 insanı qarşılaması 
həcmində olması lazımdır. Bu 
isə 560-600 manat arasında 
rəqəm deməkdir. Həmçinin, 
hökumətin nəzərdə tutduğu 
hədəf də minimum əməkhaqqını 
orta aylıq əməkhaqqının 60 
faizinə çatdırmaqdır. Bu gün 
orta aylıq əməkhaqqı 1000 
manata yaxınlaşır. Buna əsasən 
də hesablamalar apardıqda 
minimum əməkhaqqının 600 
manat ətrafında olması vacibdir. 
Minimum əməkhaqqı artırsa, 
orta və uzunmüddətli dövrdə 
əmək bazarında əməkhaqqı 
səviyyəsinin yüksəlməsi 
müşahidə olunur”.  

DÖVLƏT MÜƏSSISƏLƏRI 
ÖDƏYƏCƏK, BƏS ÖZƏL SEKTOR?

İqtisadçı Xalid Kərimli 
də minimum əməkhaqqının 
artırılması fikrini dəstəkləyir, 
lakin nəzərə alınmalı məqamlar 
da var: “Dövlət büdcəsində 
əməkhaqqı xərcləri doqquz milyard 
manatdır. Minimum əməkhaqqı 
elə olmalıdır ki, iqtisadiyyat bunu 
emal edə bilsin. Dövlət şirkətləri 
və müəssisələri bu məbləği 
qarşılaya bilər. Amma özəl sektorun 
imkanları daha aşağıdır. Minimum 
əməkhaqqı artırılanda bəzən 
işçilərin maaşı qalxmır. İşçiyə özəl 
sektor 600 manat verirsə, minimum 
əməkhaqqı artanda rəsmi hissə 
artır. Lakin faktiki aldığı məbləğ 
dəyişmir. Çünki maaş artdıqca işçi 
daha çox vergi ödəyir. Minimum 
əməkhaqqı məbləği təyin edilərkən 
özəl sektorun da o məbləği ödəmə 
qabiliyyəti nəzərə alınır”.  
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Bakıda taksilərin sayı iki dəfə azalıb. 
Bunun müqabilində əvvəllər taksi 
sürücüsü kimi fəaliyyət göstərənlərə 
avtobus sürücülüyü vakansiyaları 
təklif edilir. Ekspertlər bu təklifin 
uğurlu olmayacağı 
qənaətin-
dədirlər.

T aksilərlə bağlı dəyişikliklərdən sonra 
minlərlə sürücü taksi xidmətindən 
kənarlaşdırılıb. Rəqəmsal İnkişaf 

və Nəqliyyat Nazirliyi isə ötən həftə həmin 
sürücülərə təkliflə müraciət edib. Nazir 
müavini Rəhman Hümmətov bildirib ki, 
taksi fəaliyyətindən kənarlaşdırılan sürücülər 
avtobusla sərnişin daşımalarına cəlb oluna 
bilərlər. Çünki hazırda tək “BakuBus” şirkətinin 
mindən artıq “D” kateqoriyalı sürücüyə ehtiyacı 
var.

Avtobus sürücülərinə tələbat kifayət qədər 
çoxdur. Maraqlıdır, taksi fəaliyyətindən 
uzaqlaşdırılan sürücülərin avtobus sürücüsü 
kimi fəaliyyəti nə qədər realdır? Sürücülər 
bunda maraqlıdırlarmı? Ümumiyyətlə, niyə bu 
peşəyə maraq taksilərdən azdır?

SÜRÜCÜLÜYÜN ƏN ÇƏTIN KATEQORIYASI
Texnika elmləri üzrə fəlsəfə doktoru, 

nəqliyyat eksperti Fərhad Eyyubov “Kaspi” 
qəzetinə açıqlamasında bildirdi ki, sürücülər 
iki qrupa bölünür: sırf taksi fəaliyyəti ilə 
məşğul olan peşəkar sürücülər və öz şəxsi 
avtomobillərini idarə edənlər: “Bu peşənin ən 
çətin kateqoriyalarından biri, hətta başlıcası, 
avtobus sürücülüyüdür. Avtobus sürücüləri 
birdəfəyə altı-yeddi əməliyyat yerinə yetirməyə 
məcburdurlar. İkincisi, ictimai nəqliyyatın 
daşımalarında keyfiyyət göstəricilərinin şərtləri 
kifayət qədər çox və ağırdır. Taksi sürücüləri, 
avtobus sürücülərindən fərqli olaraq, daha 
kiçik nəqliyyat vasitələrini idarə edirlər. 
Avtobus sürücüsü olmaq üçün isə xüsusi 
təlimlər və sertifikatlar tələb olunur. 
Taksi sürücüləri daha çox 
müstəqil işləyir və sərbəst 
iş saatlarına malik olurlar. 
Avtobus sürücüləri isə daha 
strukturlu və müəyyən iş 
saatlarına uyğun işləmək 
məcburiyyətindədirlər. Bu, 
bəzi sürücülər üçün kifayət 
qədər çətindir”.

Həmsöhbətimizin sözlərinə 
görə, bu sahədə görülən iş və 
zəhmətin qarşısında əməkhaqqı 
da azdır. Ona görə də sürücülər bu 
məsuliyyəti üzərlərinə götürmək 
istəmirlər: “Elə taksi sürücüləri var 
ki, onları illərlə izləmək mümkün 
deyil. Avtobus sürücülərinin isə 
hər saniyəsi, dəqiqəsi sərnişinlərin 
gözü qarşısındadır. Onlarda olan 
nöqsanlar, dəyişikliklər dərhal 
sərnişinlər tərəfindən hiss olunur 
və tənqid edilir. Hətta bəzi vaxtlar 
mediadan da görürük ki, sərnişinlər 
avtobus sürücülərini nəinki tənqid, 
təhqir edir, fiziki şiddət belə 
göstərirlər. Bu, qəbuledilməzdir. 
Sərnişinlər şərait yaratmalıdırlar 
ki, sürücülər öz işlərini yerinə 
yetirsinlər, çünki onlar da 
sərnişinlərə xidmət edirlər. Bu sahə 
kifayət qədər çətin və mürəkkəbdir. 
İşsiz qalan taksi sürücüləri müraciət 

etsə belə, əksəriyyəti işləyə 
bilməyəcək. Çünki taksi 
sürücüləri tamamilə fərqli 
xasiyyətə malikdirlər. Onlar 
tam fərqli formada xidmət 

göstəriblər. 
Hazırda taksi 

sürücülərinin 
avtobus 
sürücüsü kimi 
fəaliyyətə 
başlamalarını 
real hesab 
etmirəm”.

ONLARA ADI SÜRÜCÜ KIMI 
YANAŞMAQ DÜZGÜN DEYIL

Mütəxəssis vurğulayır ki, 
avtobus sürücülərinin peşəsinin 
çətinliyini nəzərə alıb, onlara 
qayğı göstərmək lazımdır: “Hər 
avtobusda 40-50 sərnişin olur, 
onların hamısının məsuliyyəti 
sürücünün üzərindədir və bu 
qədər sərnişinin təhlükəsizliyinə 
bir sürücü cavabdehdir. Ona 
görə avtobus sürücülərinə adi 
sürücü kimi yanaşmaq düzgün 
deyil. Onlara qayğı kifayət qədər 
olmadığından avtobuslarda 
işləməyə meylli deyillər. Təbii 
ki, əməkhaqqı da buna təsir 
edir. Xarici ölkələrdə avtobus 
sürücüləri digərlərindən iki dəfə 
artıq əməkhaqqı alırlar. Əvvəllər 
bizdə də bu peşəyə maraq var idi, 
çünki sərnişinlərdən gedişhaqqını 
sürücülər özləri aldıqları üçün 
müəyyən qədər 
vəsait əldə edirdilər. 
İndi gəlir yalnız 
əməkhaqqıdır. O 
da aşağı olanda, bu 
peşəyə gəlmək 
istəyənlərin 
sayı azalır”. 

Əmək Hüquqları Liqasının sədri Sahib 
Məmmədov isə deyir ki, min nəfər taksi 
sürücüsü avtobus sürücüsü olmaq üçün 
müraciət etsə belə, bu, problemi həll 
etməyəcək: “Təklif olunan vakansiya 1000-dir, 
amma taksi xidməti göstərən və fəaliyyətləri 
dayandırılan şəxslərin sayı bundan dəfələrlə 
çoxdur”.

Sürücülərin bu sahəyə maraq 
göstərməməsinin səbəblərinə gəldikdə isə, 
mütəxəssis bildirir ki, avtobus sürücüləri üçün 
yüksək kvalifikasiya tələb edilir: “Bəzilərinin 
sürücülük vəsiqəsi buna imkan vermir. Digər 
tərəfdən isə, bu peşə ağır, qazancı isə azdır. 
Taksi xidməti göstərənlərin əksəriyyətinin 
əlavə iş yeri var idi. Tək bu işlə məşğul olmur, 
vaxtları olduqca, taksi fəaliyyəti ilə məşğul 
olurdular. Amma avtobusla həmin qrafiklə 
işləyə bilməzlər. Taksi sürücüləri, bəzən yüksək 
gəlir əldə edə bilsələr də, avtobus sürücülərinin 
maaşları nisbətən daha stabil və aşağı ola bilər. 
Uzun iş saatları və stressli iş şəraiti bu peşəyə 
maraq göstərməyə imkan vermir. Sürücülər, 
xüsusilə də əvvəllər taksi fəaliyyəti məşğul olan 
sürücülər hələ buna hazır deyillər”.

DÖVLƏTIN SOSIAL YÜKÜ ARTIR
Mütəxəssis sonda vurğuladı ki, taksilərlə 

bağlı verilən son qərar dövlətin sosial yükünü 
artırır: “Taksi islahatı həm müəyyən işsizlər 
kütləsi yaradıb, həm də xidmətin qiymətini 
artırıb. Üstəlik, keyfiyyətdə də dəyişiklik 

yoxdur. Yəqin ki, bu islahatın müsbət 
nəticəsini uzun müddətli dövrdə 
görəcəyik. Ümumiyyətlə, belə qərarlar 
qəbul ediləndə müxtəlif orqanlarla 
razılaşdırmalar həyata keçirilməlidir. 
Məsələn, işsizlərin çoxu müavinət, 
özünüməşğulluq, ünvanlı sosial yardım 
üçün müraciət etməyə başlayacaqlar. 
Bu da dövlətin sosial yükünü artırır”. 

AYGÜN ƏZIZ
aygunaziz@kaspi.az

TAKSI SÜRÜCÜLƏRI 
HƏLƏ BUNA HAZIR 
DEYILLƏRƏKSƏRIYYƏTI IŞLƏYƏ 

BILMƏYƏCƏK

Fərhad 
Eyyubov

Sahib Sahib 
MəmmədovMəmmədov

TAKSI SÜRÜCÜLƏRI 
ÜCÜN YENI IS TƏKLIFI
TAKSI SÜRÜCÜLƏRI 

ÜCÜN YENI IS TƏKLIFI
TAXI
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Sahibkarlar 
yüklərin 

daşınması 
ilə bağlı 

avtomobil 
parkının 

köhnə 
olmasından 

şikayətçidirlər. 
Ekspertlər 

bu məsələdə 
dövlət 

dəstəyini 
vacib sayırlar. 

Rəsmi 
qurum isə 

bu nəqliyyat 
vasitələrinin 

94 faizinin 
yüksək ekoloji 

standartlara 
cavab 

verdiyini 
bildirir.

Nəqliyyat məsələləri üzrə 
ekspert Aslan Əsədov isə 
qeyd edib ki, Azərbaycanda 
müasir standartlara cavab 
verən yük   avtomobilləri 
mövcuddur, amma onların 
sayı kifayət qədər deyil. 
Onun sözlərinə görə, bu 
gün yerli daşıyıcılar üçün 
hansısa Avropa ölkəsinə 
deyil, MDB ölkələrindən, 
eləcə də qonşu 
Rusiyadan yük gətirmək 
və ya aparmaq daha 
sərfəlidir: “Burada təkcə 
məsafə və sərhəd-keçid 
məntəqələrində gözləmə 
müddəti rol oynamır. 
Avropa ölkələrinin digər 
ölkələrlə müqayisədə 
xarici daşıyıcı şirkətlərə 
qarşı yüksək tələbləri 
mövcuddur. Beynəlxalq 
yük daşımalarında 
taxoqrafdan istifadə edilir. 
Yük avtomobilləri Avropa 
ölkələrində hərəkətdə 
olarkən bütün məlumatlar 
taxoqraf vasitəsilə izlənilir. 
Tutaq ki, tələblərə görə, 
avtomobillər yüksək ekoloji 
standarta malik olmalıdır, 
sürücü səkkiz saat 
avtomobil idarə etdikdən 
sonra mütləq istirahət 
etməlidir, onun növbəti 
saatda hərəkətinə icazə 
verilmir. Amma, məsələn, 
Rusiyada belə deyil. Yük 
avtomobilin varsa və icazə 
vərəqin mövcuddursa, 
rahat şəkildə Rusiyaya 
daxil olmaq mümkündür, 
avtomobil idarə etməyə 
saat limiti tətbiq olunmur. 
Ona görə də bu kimi 
ölkələrdəki təyinat 

nöqtəsinə yüklərin 
çatdırılması və ya 
həmin ölkələrdən 
yüklərin 
gətirilməsi daha 

asan və qısa 
müddətə 

başa gəlir”.

Rəqəmsal İnkişaf 
və Nəqliyyat Nazirliyi 

yanında Azərbaycan 
Yerüstü Nəqliyyat 

Agentliyindən 
(AYNA) mövzu ilə 
bağlı sorğumuza 
cavab olaraq 

bildirilib ki, son 
üç il ərzində yerli 
daşıyıcıların təşviqi və 
onların bazar payının 
artırılması istiqamətində 
mühüm işlər 
görülüb. Azərbaycan 
daşıyıcılarının sayı, 

müvafiq bazar payları 
artıb, daşımalarda 
istifadə olunan nəqliyyat 
vasitələrinin parkı 
genişlənib. Beynəlxalq 
avtomobil daşımalarına 
buraxılış qaydalarının 
tətbiqi də Azərbaycanın 

beynəlxalq avtomobil 
daşımaları bazarının 
inkişafına müsbət 
təsir göstərib: 
“Hazırda beynəlxalq 
yük daşımalarında 
istismar olunan 
yük avtonəqliyyat 

vasitələrinin sayı 13574 
ədəddir. Bu nəqliyyat 
vasitələrinin 94 faizi 
yüksək ekoloji standart 
olan “Avro 5” və ən 
yüksək ekoloji standart 
“Avro 6” standartlarına 
cavab verir”.

MÜASIR YÜK 
AVTOMOBILLƏRI 

MÖVCUDDUR, 
AMMA...

Sahib 
Məmmədov

“L ogistika sektoru 
Azərbaycan iqtisadiyyatı 
üçün çox vacibdir, amma 

ölkədə yükdaşımada istifadə 
olunan avtomobillərin əksəriyyəti 
köhnədir”. Bunu yerli şirkətlərdən 
birinin direktoru Sona Osmanova 
Bakıda keçirilən “CEO MeetUp 
Logistics&Trade” adlı, logistika və 
ticarətin aktual məsələlərinə həsr 
olunmuş tədbirdə bildirib. 

Onun sözlərinə görə, bu, 
qəzaların baş verməsinə, 
daşımaların ləngiməsinə səbəb 
olur: “Logistika sahəsində yüklərin 
izlənməsi sistemi çox vacibdir. 
Amma bu sistemdə də nöqsanlar 
var. Belə ki, yükdaşıma ilə məşğul 
olan əksər avtomobillərin GPS 
sistemi yoxdur. Bu isə bəzi yüklərin 
itməsinə gətirib çıxarır”.

Ekspertlər isə hesab edirlər ki, 
hazırda bu sahədə ciddi rəqabət 
mövcuddur. Rəqabətə davamlı 
olmayan bazar iştirakçıları tədricən 
mövqelərini itirirlər. Onların 
fikrincə, bazarda öz mövqeyini 
qorumaq istəyən daşıyıcılar həm 
də avtomobil parklarını müasir 
standartlara uyğunlaşdırmalıdırlar.

Bəs, görəsən, mövcud problemi 
necə həll etmək olar? Ümumiyyətlə, 
əksər yük maşınlarının köhnə olması 

hansı problemləri 
yaradır?

DÖVLƏTIN DƏSTƏYI VACIBDIR
İqtisad elmləri doktoru, 

professor Elşad Məmmədov deyib 
ki, bu gün ölkə iqtisadiyyatının 
sürətli və hərtərəfli inkişafında 
nəqliyyat sektorunun xüsusi yeri 
var. Onun sözlərinə görə, son 
illər ərzində ölkəmizdə nəqliyyat 
və logistika sahələrinin inkişaf 
etdirilməsi ilə bağlı bir sıra önəmli 
layihələr həyata keçirilib: “Bu 
sahənin inkişafı Azərbaycan üçün 
prioritet istiqamətlərdəndir. Əgər 
biz bu istiqamətdə tam şəkildə 
inkişafa nail olmaq istəyiriksə, 
islahatları hərtərəfli və sistemli 
şəkildə aparmalıyıq. Eyni 
zamanda, daşıyıcılar da avtomobil 
parkını müasir standartlara 
uyğunlaşdırmaqda maraqlı 
olmalıdırlar. Bu, həm də strateji bir 
məsələdir. Çünki yerli daşıyıcıların 
çoxu yük avtomobilləri ilə əsasən 
qida məhsullarının daşınmasını 
həyata keçirirlər. Qida təhlükəsizliyi 
baxımından avtomobil parkının 
müasir standartlara cavab verməsi 
vacibdir. Avtomobil parkının 
yenilənməsi həm də yüklərin 
ləngiməsinin, yollarda qəza hallarının 
baş verməsinin qarşısını ala bilər”.

Ekspert hesab edir ki, bu işdə 
sahibkarlara dövlət tərəfindən dəstək 
göstərilməsi vacibdir: “Avtomobil 
parkının yenilənməsi asan məsələ 
deyil. Daşıyıcılara bir neçə illik vergi 
güzəşti və ya aşağı faizlərlə uzun 

müddətli kredit 
təklif oluna 

bilər”.

ÜÇPILLƏLI PIRAMIDA
Nəqliyyat məsələləri üzrə ekspert 

Rauf Ağamirzəyev bildirib ki, artıq 
ölkədaxili daşımalarda qaydalar 
dəyişib: “Hazırda avtomobil 
yükdaşımalarında sərt qabarit 
nəzarəti tətbiq olunur. Çünki 
yollar dağılır. Məsələn, Bakı-Quba 
yolunun Quba-Bakı istiqamətinin 
dağılmasının bir səbəbi də 
qırmadaş materialın Qubadan 
Bakı istiqamətində daşınması 
oldu. Həmçinin Qaradağdan 500 
kilometr məsafəyə mişar daşı 
daşınırdı. Bütün bunların qarşısını 
almaq üçün qaydalar dəyişdi və 
sərtləşdirildi. Yollara elektron 
tərəzilər quruldu və bu proses ilin 
sonuna kimi başa çatdırılacaq. 
Düşünürəm ki, ölkə daxilində 
dəmiryolu daşımalarına üstünlük 
vermək lazımdır. Statistikaya baxsaq 
görərik ki, ölkə daxilində ümumi 
yükdaşımaların 59 faizi məhz 
avtomobil yükdaşımalarının payına 
düşür”.

Ekspert vurğulayıb ki, qüsursuz 
daşıma imkanlarının təmin 
olunması və daşıyıcıların manevr 
imkanlarının genişləndirilməsi üçün 
bəzi məsələlər nəzərə alınmalıdır: 
“Azərbaycanın strateji yerləşmə 
mövqeyi var. Bu strateji mövqedə 
quru daşımalarında dəmir yolunun 
xüsusi payı olmalıdır. Bu mövqedə 
bir piramida düşünək. Piramidanın 
birinci pilləsi ölkədaxili, ikinci pilləsi 
regional, üçüncüsü - qitələrarası 
daşımalardır. Bu sxemin işləməsi 
ona görə vacibdir ki, daşınma 
xərcləri artmasın. Tutaq ki, 
daşıyıcının bir tərəfə yükü ola bilər, 
amma digər tərəfə yükü olmasa, bu 
ümumi tariflərə təsir göstərəcək. 
Amma bu piramidadakı üç pillə 

formalaşarsa, yüklərin 
daşınması zamanı 
boşluq yaranmayacaq. 

Həm gediş, həm də 

YUKLƏRYUKLƏRiiMMiiZ ETZ ETiiBARLI BARLI 
DASINIRMI?DASINIRMI?

Elşad MəmmədovElşad Məmmədov

BEYNƏLXALQ YÜK DAŞIMALARINDA 13 MIN 574 AVTOMOBIL IŞTIRAK EDIR

Rauf Rauf 
AğamirzəyevAğamirzəyev

dönüş istiqamətində 
yük olacaq”.

SEVINC ABBASOVA 

YUKLƏRYUKLƏRiiMMiiZ ETZ ETiiBARLI BARLI 
DASINIRMI?DASINIRMI?
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Nəcibə Məlikovanın qayınanası xan nəslindən olan hökmlü qadın imiş, ona zülm edirmiş. 
“Ögey ana” filmi o hadisədən yaranıb. Adil İsgəndərov bu hadisəni rejissor Həbib 

İsmayılova danışaraq, “gözəl ssenaridir, bunu çək” deyib. Beləcə, “Ögey ana” filmi çəkilib.

N əcibə Məlikova 32 ildir, 
haqq dünyasındadır. 
Amma teatrda 

həmişə yeri görünür. O, uşaq 
vaxtından ayaq basdığı səhnəyə 
ömrünün axırına qədər eyni 
məhəbbətlə çıxdı. Bütün rollarına 
ürəyinin sevgisini və istisini 
verdi. Tamaşaçılar da onu eyni 
məhəbbətlə sevdilər…” 

Milli Dram Teatrının qocaman 
aktyoru, Xalq artisti Rafiq 
Əzimovun mərhum aktrisa 
haqqında söylədiyi bu fikirlər 
Nəcibə Məlikovanı səhnədə canlı 
görməyən insanlar üçün onun əsl 
portretini yaradır: “Nəcibə xanım 
müharibənin qızğın vaxtlarında 
sənətin sirlərini Fatma Qədridən 
öyrənmiş, hələ tələbəlik 
illərindən səhnəyə çıxmışdı. 
Ömrünün sonuna qədər Milli 
Dram Teatrında çalışıb. Müxtəlif 
filmlərə çəkilib. Oynadığı obrazlar 
- Nərgiz xala, Dilarə, Aygün, 
Cahan xala rolları tamaşaçıların 
yaddaşına ömürlük yazılıb. 
Rolları ilə fədakar, geniş ürəkli, 
sevməyi və bağışlamağı bacaran, 
eşqinə vəfalı obrazlar yaradıb. O, 
həyatda da belə idi. Sevinirəm ki, 
mən də belə bir görkəmli aktrisa 
və gözəl  insanla bir çox tamaşada 
tərəf-müqabil olmuşam. Hər il 
27 iyulda – Nəcibə xanımın anım 
günündə onu böyük sevgi hissi və 
ehtiramla anırıq…” 

“SÖHBƏTLƏRDƏN SONRA MƏN 
BU QADINA HEYRAN OLDUM”

Əməkdar mədəniyyət işçisi, 
kinoşünas Aydın Kazımzadə 
xatırlayır: “Nəcibə xanım 
çox sadə və səmimi insan idi. 
Ünsiyyətdə olduğu adamla çox tez 

doğmalaşırdı. 
Mən onun evinə 
gedib-gəlirdim. 
“Ögey ana” ilə 
bağlı söhbətlərimiz 
olurdu. O 
söhbətlərdən sonra 
mən bu qadına lap 
heyran oldum. O, gözəl 
aktrisa, həm də böyük insan 
idi. Gəncə teatrında işləyərkən 
şəhərin tanınmış adamlarından 
olan Nəsrəddin adlı şəxslə tanış 
olmuşdu. O, Nəcibə xanımın 
oynadığı bütün tamaşalara 
gəlirmiş. Nəsrəddinin əvvəlki 
evliliyindən Fuad adlı oğlu da 
vardı. Nəcibə xanım Nəsrəddinlə 
ailə qurur və bu nikahdan Saqib 
adlı övladı dünyaya gəlir. Aktrisa 
hər iki uşağa eyni sevgi ilə 
yanaşır. Nəsrəddin bir neçə ildən 
sonra Nəcibə xanımla ayrılanda 
uşağını da onun öhdəsində qoyub 
gedir. Nəcibə xanım həmin 
uşağa doğma övladı kimi baxır. 
Qayınanası da xan nəslindən 
olan hökmlü qadın imiş. Nəcibə 
xanıma zülm edirmiş. “Ögey ana” 
filmi də o hadisədən yaranıb. Adil 
İsgəndərov bu hadisəni rejissor 
Həbib İsmayılova danışaraq, 
“gözəl ssenaridir, bunu çək” 
deyib. Beləcə, “Ögey ana” filmi 
çəkilib. Nəcibə xanım filmdə öz 
həyatını oynayıb”. 

ÖGEY OĞLUNU DA ÖZ ÖVLADI 
QƏDƏR SEVIRDI

A.Kazımzadə danışır 
ki, filmlə bağlı Nəcibə 
xanım çoxlu məktublar 
alırmış: “Nələr yox 
idi o məktublarda? 
SSRİ-nin hər 

yerindən 
tamaşaçılar yazır, öz sevgilərini 
və heyranlıqlarını bildirirdilər”. 
A.Kazımzadə deyir ki, aktrisa 
“Fəryad” filmində də çəkilməli 
imiş: “Filmdə Ceyhunun anası 
rolunu oynamalı idi. Ceyhun 
Moskvada bu haqda mənə 
danışdı. Təəssüf ki, film çəkilməyə 
başlayanda Nəcibə xanım 
xəstələndi. Ceyhunun anası 
rolunu Elmira Şabanova oynadı”. 
A.Kazımzadə Nəcibə xanımın 
övladlarına olan sevgisindən 
heyranlıqla danışır: “Nəcibə 
xanım ögey oğlunu da öz övladı 
qədər sevir, onları bir-birindən 

ayırmırdı. Ögey 
oğlu mənə 

danışırdı ki, 
anam hara 

gedirdisə, 
məni də 

özü ilə aparır, 
qardaşımı evdə 

qoyurdu. Oğluna “bu, 
sənin böyük qardaşındır, 

nə desə, ona qulaq as” deyirdi. 
Nəcibə xanım iki ögey qardaş 
arasında sevgi yaratmışdı. Doğma 
oğlu həyatdan erkən köçdü. 
Bu, Nəcibə xanıma pis təsir 
etdi. O, ögey ana olduğu halda 
layiqli övladlar tərbiyə etməyin 
mümkünlüyünü sübut etdi. “Mən 
onların tərbiyəsi ilə gecə-gündüz 
məşğul olmuşam. İşdən gəlib 
dərslərini yoxlamışam, gedəndə 
tapşırıqlar vermişəm. Onları heç 
vaxt nəzarətsiz qoymamışam” 
deyirdi. Sonralar ögey oğlu 
mənə deyirdi: “Nəcibə xanımı 
doğma ana kimi sevmişəm. O, 
heç vaxt ögey ana olmayıb”. 
A.Kazımzadə xatırlayır ki, Nəcibə 
Məlikova gözəl olduğundan 
tərifli sözlərə də biganə olmayıb: 
“Bir dəfə zarafatla “Leyla 
Bədirbəyli haqqında bilirsiniz 
nə deyirlər? Deyirlər ki, “Leyla 
xanım Azərbaycan gözəlidir” 

dedim. Üzü bir az tutuldu. 
Dərhal sözümü dəyişdim: 
“Bilirsiniz sizin haqqınızda 
nə deyirlər?” deyəndə acıqla 

üzümə baxdı: “Nə 
deyirlər?”. “Leyla xanım 
Azərbaycan gözəlidirsə, 
Nəcibə xanım dünya 
gözəlidir” deyirlər. Bu 

sözdən üzünə sanki 
günəş doğdu. Nəcibə 

xanım həqiqətən gözəl idi. O, 
xəstə olanda belə təbii gözəlliyini 
itirməmişdi”.

 
FILM ONA GÖRƏ 

MƏŞHUR OLDU KI…
“Ögey ana” filmində 

Cəmilə rolunun ifaçısı Sevinc 
Axundova Nəcibə Məlikova ilə 

ailəvi dost olduqlarını bildirir: 
“Biz ailəvi dost olmuşuq. Ad 
günlərində o bizə gəlirdi, biz 
də onlara gedirdik. Nəcibə 
xanım həm gözəl qadın idi, 
həm də mənəviyyatı zəngin idi. 
Yadımdadır, çəkilişlər zamanı 
Nəcibə xanımı “Aygün” filminə 
də dəvət etmişdilər. Çəkilişlərə 
gedəndə oğlunu bizə həvalə 
edirdi. Onun oğulluğu vardı, onu 
doğma övladı kimi sevirdi. “Ögey 
ana” filmi də ona görə məşhur 
oldu. Nəcibə xanım filmdə öz 
həyatını oynayıb”. S.Axundova 
deyir ki, filmin çəkilişləri zamanı 
yaradıcı heyət onlara çox dəstək 
olub: “Filmin çəkilişi bir ildən 
artıq çəkdi. Çəkilişlər İsmayıllıda, 
Qubada və Dilicanda baş tutdu. 
Mənim suya yıxıldığım səhnə 
İsmayıllıda, sudan çıxdığımız 
səhnə Dilicanda çəkildi. Bir 
dəfə də İsmayılın dalınca qaçan 
səhnədə Nəcibə xanım yıxıldı. 
O, çox dözümlü qadın idi. Ayağı 
əzilsə də, çəkilişə davam etdi”. 
S.Axundova xatırlayır ki, sonralar 
da onu filmlərə çəkilməyə dəvət 
ediblər: “Doqquzuncu sinifdə 
oxuyurdum. Adil İsgəndərov 
“Əhməd haradadır” filmini 
çəkirdi. Nəcibə xanım zəng 
edib məni kinostudiyaya 
çağırdı. O, mənim Ceyran 
rolunda çəkilməyimi istəyirdi. 
Amma onda konservatoriyaya 
hazırlaşırdım, musiqiçi olmağa 
qərar vermişdim. Ona görə 
Ceyran roluna gürcü aktrisa 
çəkildi. Biz Nəcibə xanımla 
sonralar da görüşürdük. Film bizi 
doğmalaşdırmışdı”.Rafiq 

Əzimov
Sevinc Sevinc 

AxundovaAxundova

Aydın Aydın 
KazımzadəKazımzadə

“

NƏCIBƏ MƏLIKOVA BÜTÜN ROLLARINA ÜRƏYININ SEVGISINI VƏ ISTISINI VERIB 

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az
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OZ HƏYATINI 
OYNAYAN AKTRISA 
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MALIYYƏ ILƏ 
BAĞLI FEYR-

PLEY QAYDALARI 
ÇARƏSIZDIR

BÖYÜK PAY SAHIBLƏRI ONLARDIR

Transfer bazarının “yanmasının” 
səbəblərindən biri də futbola 
ərəb sərmayəsinin axınıdır. Öncə 
onlar Avropa klublarına böyük 
maliyyə buraxdılar. “Mançester 
Siti”, PSJ onların ən böyük 
layihələrindəndir. Təsadüfi deyil ki, 
futbol tarixinin ən bahalı iki transferi 
məhz Paris klubuna məxsusdur.

Ümumiyyətlə, İngiltərə klubları transfer 
bazarının bu qədər “alovlanmasında” böyük 

pay sahibləridir. Məsələn, “Dumanlı 
Albion”un ortabablarından “Aston Villa” 
Amadu Onana üçün 60 milyon avro, Yan 

Matsenə görə 42 milyon avro xərcləyib ki, 
bu məbləği İtaliya, Almaniya, 

Fransa kimi ölkələrdə heç 
çempionluq iddiasında olan 
klublar xərcləmirlər. Hətta 

Çempionşipdən Premyer 
Liqaya yüksələn klublar belə 

ilk mövsümdə transferlərə 
böyük pullar xərcləmək 

imkanlarına malikdirlər. 
Bu yay da yüksək ödənişli 

keçidlərin böyük 
əksəriyyəti ingilislərin adı 

ilə bağlıdır. Pəncərənin 
sonuna yaxın 

yenidən 
fantastik 

ödənişlərin olacağı 
istisna edilmir.  

UEFA transfer bazarını nizamlamaq üçün 
2013-cü ildən etibarən maliyyə feyr-pley 

qaydalarını tətbiq edir. Qısaca qeyd edək ki, 
burada əsas məqam klubların transferlərə 

gəlirlərdən daha çox xərcləməsinə icazə 
verilməməsidir. Lakin klublar futbolçu 

transferləri zamanı ümumi məbləği 
bir neçə ilə bölərək kredit formasında 

rəsmiləşdirməklə xərcləri tənzimləmək 
imkanına sahib olurlar. Eyni zamanda 

himayəçilərdən gələn birdəfəlik vəsaitlər 
hesabına yüksək ödənişli transferlərin 

həyata keçirilməsinə hər hansı 
müdaxilə mexanizmi yoxdur. Beləliklə, 

UEFA-nın maliyyə tənzimləmələri 
effekt vermir. Meyarların pozulmasına 

görə sərt cəzalar nəzərdə tutulsa 
da, böyük klublar bunlardan 

yayınmaqda çətinlik çəkmirlər.

MÖVCUD VƏZIYYƏT
Bu yay da kifayət qədər 

ciddi keçidlər baş tutub. Ən 
böyüyü Kilian Mbappenin 

“Real Madrid”ə transferidir. 
Lakin bu keçid “kral klubu”na 

pulsuz başa gəlib. Hətta 
Mbappe üçün böyük məbləğ 

ödənilsəydi belə, qəribə 
qarşılanmayacaqdı. Çünki o, 

artıq özünü kifayət qədər 
təsdiqləməyi bacarıb. Ancaq 

“Mançester Yunayted”in Leni 
Yoro üçün 62 milyon avro 

ödəməsi qəribə görünür. Çünki 
mərkəz müdafiəçisinin cəmi 18 yaşı 

var və onun hələ özünü təsdiqləməsi 
lazımdır.

Dünya futbo-
lunda yay 
transfer 

pəncərəsi 
davam edir. 
Artıq bir neçə 
yüksək ödənişli 
keçid həyata keçirilib, bəzi oyunçularla bağlı 
şayiələr davam edir. Pəncərə bağlanana 
qədər daha bir neçə böyük transferin 
reallaşacağı gözlənilir. Gənc, hətta bəzi 
hallarda özünü təsdiqləməmiş oyunçulara 
ödənilən yüksək məbləğlər futbol 
sənayesində şişirdilmiş qiymətlərin tüğyan 
etməsi narahatlığını artırıb. Əgər əvvəllər, 
məsələn, 40 milyon avro super ulduzlar 
üçün ödənilirdisə, indi sadəcə bir mövsüm 
müəyyən qədər diqqət çəkən oyunçular 
üçün bu və daha artıq rəqəmlər ödənilir.

TRANSFER BAZARI BU 
VƏZIYYƏTƏ NECƏ DÜŞDÜ?

Artıq yeniyetmə oyunçular üçün bu 
məbləğlər verilir, özünü təsdiqləmiş ulduz 
oyunçuların dəyəri isə 90-100 milyonlarla 
ifadə olunur. Bir qrup 
mütəxəssis müasir futbol 
sənayesində oyunçuların 
qiymətinin süni şəkildə 
şişirdildiyini düşünür. 
Bəziləri isə gəlirlərin 
artması, bu sahəyə maliyyə 
axınının çoxalması ilə 
inflyasiya 
yarandığı 
fikrindədir.

Reallıq odur 
ki, həqiqətən, 
futbol sənayesində 
artıq milyardlıq 
anlaşmalar 
hökm sürür. Nə 
vaxtsa Zinəddin Zidan üçün 77 milyon 
avro ödənilirdisə və bu, rekord idisə, 
müasir futbolda Harri Maquayr üçün 
daha artığı xərclənir. 15 il əvvəl Kriştiano 
Ronaldo, Qaret Beyl kimi oyunçulara 
xərclənən məbləğdən daha artığı sonradan 
Pol Poqba, Cek Qriliş, Filippe Koutinyo, 
Usman Dembele, hətta cəmi bir mövsüm 
Portuqaliya çempionatında özünü göstərən 
Joau Feliks üçün ödənilirdi.

2013-cü ildən bəri futbol sənayesi 
116 faiz böyüyüb. İnkişaf daha böyük 
sürətlə davam edir. Turnirlər, oyunlar 
artır, maliyyə anlaşmaları çoxalır, gəlirlər 
yüksəlir və bu, transfer bazarına da təsirsiz 
ötüşmür. Klublar böyük keçidləri təkcə 
idman nəticələri yox, həm də marketinq 
strategiyaları üçün həyata keçirirlər.

ƏRƏB SƏRMAYƏSININ TƏSIRI
Transfer bazarının “yanmasının” 

səbəblərindən biri də futbola ərəb 
sərmayəsinin axınıdır. Öncə onlar Avropa 
klublarına böyük maliyyə buraxdılar. 

“Mançester Siti”, PSJ onların ən 
böyük layihələrindəndir. 
Təsadüfi deyil ki, futbol 
tarixinin ən bahalı iki 
transferi məhz Paris 
klubuna məxsusdur. PSJ 
2017-ci ildə Neymar üçün 
“Barselona”ya 222 milyon 
avro ödəmişdi ki, bu, hələ 
də rekorddur. Sonradan 
onlar Kilian Mbappeni 
“Monako”dan 180 milyon 
avroya transfer etdilər.

Ərəblər son illərdə Avropa 
ilə yanaşı, öz liqalarında da 
böyük pullar xərcləyirlər. Təkcə 
ötən yay Səudiyyə Ərəbistanı 
çempionatında transferlərə 
ümumilikdə bir milyard avroya 
yaxın vəsait xərclənib. Yarımadadan 
gələn sərfəli təkliflər futbolçulara 
və onların menecerlərinə Avropa 
klubları qarşısında daha ciddi maliyyə 
tələbləri ilə çıxış etmək imkanı verir. 
Bu da yekunda qiymət artımı ilə 
nəticələnir.
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